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EXÉCUTION
du Plan Propreté 2005-2010

I. Exposé du secrétaire d’Etat Emir Kir

Le secrétaire d’Etat Emir Kir a tenu, devant les commis-
saires, l’exposé suivant :

« Le Plan propreté 2005-2010, approuvé en juillet 2005 
par le Gouvernement, est aujourd’hui à mi-parcours de sa 
période de réalisation.

Comme son titre l’indique bien, le Plan régional pour la 
propreté décrit les principaux axes de la politique à mener 
en matière de propreté publique dans le cadre de l’inter-
vention régionale d’une part, et via le soutien aux commu-
nes pour dynamiser leurs politiques de propreté publique, 
d’autre part.

Dès le début de mon mandat, j’ai mis l’accent sur l’im-
portance du partenariat nécessaire entre la Région et les 
communes, sans vouloir les opposer parce que chacun peut 
constater la complémentarité de nos actions lorsqu’elles se 
déroulent dans le dialogue et l’objectif commun de service 
à la population.

L’exemple de la prise en charge du nettoiement de certai-
nes voiries communales de la commune d’Anderlecht par 
l’Agence Bruxelles-Propreté (ABP) en est un témoignage 
récent mais il y en a beaucoup d’autres, j’y reviendrai.

L’amélioration de la collaboration entre la Région et les 
communes fi gurait donc en première place des priorités du 
Plan propreté.

Cette collaboration s’est articulée autour d’un accroisse-
ment des moyens fi nanciers mis à la disposition des com-
munes, mais aussi à travers dix-neuf contrats de propreté 
qui établissent un véritable partenariat opérationnel dans 
les différents domaines de la propreté. C’est le cas pour di-
verses actions de communication et de sensibilisation mais 
surtout pour les actions de terrain en matière de nettoie-
ment des voiries, d’amélioration des collectes, d’entretien 
des équipements et des infrastructures, etc.

A cette fi n, les contrats de propreté disposent, chacun, 
d’un programme d’exécution qui établit de façon détaillée 
la manière dont les communes utilisent leurs subsides, mais 
aussi la façon dont l’action régionale est menée au fi l de 
l’année : il s’agit, par exemple, d’établir les fréquences de 
nettoiement selon la typologie et l’utilisation des voiries, le 
curage des avaloirs tenant compte des spécifi cités locales 
et des risques d’inondation, de l’emplacement des bulles à 
verre en fonction de l’utilisation des habitants du quartier 
ou de l’utilisation des bulles par des navetteurs intra ou ex-
tra régionaux, etc.

UITVOERING
van het Netheidsplan 2005-2010

I. Uiteenzetting van staatssecretaris Emir Kir

Staatssecretaris Emir Kir heeft voor de commissieleden 
de volgende uiteenzetting gehouden :

« Het Netheidsplan voor 2005-2010 werd in juli 2005 
door de Regering aangenomen en we zijn vandaag dus half-
weg de uitvoeringsperiode.

Zoals de naam reeds laat vermoeden, beschrijft het Ge-
westelijk Netheidsplan de voornaamste krachtlijnen van 
het door het Gewest te voeren netheidsbeleid, maar ook de 
gewestelijke steunmaatregelen voor het dynamiseren van 
het netheidsbeleid van de gemeentebesturen.

Van bij mijn aantreden als staatssecretaris heb ik veel 
nadruk gelegd op het belang van het noodzakelijke partner-
schap tussen het Gewest en de gemeenten. Hier kon geen 
sprake zijn van tegengesteld belang, want iedereen kan 
vaststellen hoe complementair de acties van beide zijn op 
voorwaarde dat ze dialogeren en samen de best mogelijke 
dienstverlening aan de bevolking nastreven.

Een recent en heel geslaagd bewijs daarvan is het ten 
laste nemen, door het Agentschap Net Brussel (ANB), van 
de reiniging van bepaalde gemeentewegen van Anderlecht. 
Over nog andere voorbeelden zal ik het verder hebben.

De verbetering van de samenwerking tussen de gemeen-
ten en het Gewest was dus de eerste en voornaamste priori-
teit in het Netheidsplan.

De samenwerking werd verbeterd door het optrekken 
van de aan de gemeenten ter beschikking gestelde fi nan-
ciële middelen, maar ook door het ondertekenen van ne-
gentien netheidsovereenkomsten die als het ware een echt 
operationeel partnerschap inluiden. Dit geldt voor diverse 
acties inzake communicatie en sensibilisatie, maar vooral 
voor de netheidsacties op het terrein, zowel voor de reini-
ging van de wegenis, het ophalen van huisvuil en de speci-
fi eke ophaalrondes, het onderhoud van de uitrusting en de 
infrastructuur ... enz.

In elke netheidsovereenkomst met een gemeente is een 
uitvoeringsprogramma opgenomen waarin op gedetail-
leerde wijze wordt opgesomd hoe de gemeente de gekre-
gen toelage zal gebruiken, maar ook hoe het Agentschap de 
gemeente zal bedienen, bijvoorbeeld door het vermelden 
van de frequentie van de reiniging volgens de typologie van 
de wegenis en het gebruik dat er van wordt gemaakt, of 
nog door het opsommen van de te reinigen rioolputjes om 
overstromingen te vermijden, of door het vastleggen van 
de vestigingsplaatsen voor glasbollen in functie van hun 
gebruik door wijkbewoners of door intra- en extrageweste-
lijke bezoekers, ... enz.
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Daarbij komen nog de begeleidingscomités per gemeen-
te, die driemaal per jaar vergaderen om de effi ciëntie van 
de voorzieningen en acties te evalueren en te verbeteren. In 
deze comités zetelen afgevaardigden van de diensten van 
het ANB, van de gemeentediensten, van mijn kabinet en de 
coördinator voor de betrokken gemeente. Ter herinnering : 
er werden tien coördinatoren toegewezen aan één of twee 
gemeenten, naargelang van het bevolkingsaantal en de uit-
gestrektheid van de gemeente. Ze werden aangeworven en 
ingezet voor het verzekeren van vlottere en systematische 
dagelijkse contacten tussen de gewestelijke en gemeente-
lijke diensten.

Wat de samenwerking Gewest/gemeenten betreft, kan ik 
enkel vaststellen, samen met de negentien schepenen be-
voegd voor netheid die ik tijdens mijn tweede ronde van 
de gemeenten in 2007 heb ontmoet, dat we op vier jaar de 
spanningen en het wederzijds onbegrip hebben omgezet in 
dialoog en gestructureerde samenwerking.

De gemeenten bijvoorbeeld hebben in de loop van vorig 
jaar subsidies gekregen voor de aankoop van rollend mate-
rieel. Uit navraag bij de gemeenten blijkt dat sommige on-
der hen verkozen om personeel aan te werven, dus hebben 
ze de subsidies voor deze doeleinden kunnen gebruiken.

Blijft de vraag wat de toekomst ons zal brengen.

Dat zal hier deze morgen niet worden beslist, maar ie-
dereen dient goed te beseffen dat de middelen die voor het 
netheidsbeleid bestemd zijn, nu al omvangrijk zijn en een 
tendens tot regelmatige stijging vertonen (4,2 miljoen EUR 
per jaar tegen 3,5 miljoen EUR per jaar drie jaar geleden). 
Om aan de netheidsnoden van een stadsbevolking en van 
een grote moderne stad, tegemoet te kunnen komen, zal de 
nood aan middelen blijven groeien.

Er zijn ook uitgaven die veroorzaakt worden door de mi-
lieu-eisen op het vlak van afvalbeheer en netheid. Ik geef 
een voorbeeld : het beheer van grof huishoudelijk afval stelt 
problemen inzake afvalverwerking en inzake netheid. On-
danks de aan de gemeenten, via de netheidsovereenkom-
sten, toegekende bijkomende middelen, ervaren een aantal 
gemeenten grote moeilijkheden om aan hun verplichtingen 
inzake ophalen en verwijderen van grof huisvuil te vol-
doen. Tot op heden heeft het Gewest telkens constructieve 
oplossingen aangeboden door het overnemen van bepaalde 
gemeentelijke taken. De taakverdeling tussen Gewest en 
Gemeenten en de beschikbare middelen zullen dan ook 
grondig moeten worden besproken, indien blijkt dat deze 
tendens zich in de toekomst doorzet. Terwijl in 2004 som-
mige gemeenten vroegen dat Netheid opnieuw onder de 
bevoegdheden zou vallen van de lokale besturen, beoogt 
vandaag geen enkele gemeente nog deze doelstelling. De 
concurrentie heeft dus wel degelijk plaatsgemaakt voor 
samenwerking. Zo is het GAN de gemeente Anderlecht te 
hulp gekomen voor de reiniging van een aantal wegen.

A cela, il faut ajouter les trois comités d’accompagne-
ment organisés chaque année avec les communes de façon 
à évaluer l’effi cacité des dispositifs et les améliorations à 
y apporter. Ces comités réunissent les services de l’ABP, 
les services communaux, mon cabinet ainsi que le coordi-
nateur de terrain. Pour rappel, dix coordinateurs, affectés 
selon la taille des communes à une ou deux de celles-ci, ont 
été engagés de façon à fl uidifi er et systématiser les contacts 
quotidiens nécessaires entre les services régionaux et ceux 
des communes.

Pour clôturer le chapitre de la collaboration Région/com-
munes, je ne peux que constater, avec les dix-neuf éche-
vins de la propreté ou les bourgmestres que j’ai rencontrés 
lors de mon second tour des communes en 2007, que nous 
sommes passés, en quatre années, d’un climat de tension et 
souvent d’incompréhension mutuelle à des dispositifs de 
dialogue et de coopération structurée.

A titre d’exemple, les communes avaient au cours de 
l’année passée reçu des subventions destinées à l’achat de 
matériel roulant. D’après les contacts avec les communes, 
il s’est avéré que certaines d’entre elles préféraient recruter 
du personnel et elles ont donc pu utiliser les subventions à 
cette fi n.

Il reste la question de l’avenir.

Elle ne sera pas tranchée ce matin, mais il faut que cha-
cun sache que les moyens dévolus aux politiques de pro-
preté sont conséquents et ont tendance à croître régulière-
ment (4,2 millions EUR par an pour 3,5 millions par an il 
y a trois ans). Les besoins ne cessent de se développer pour 
répondre au mode de vie d’une population urbaine et d’une 
grande ville moderne en général.

Il y a aussi les coûts liés aux exigences environnemen-
tales de la gestion des déchets et de la propreté. Je pense 
ici, à titre d’exemple, à la gestion des encombrants qui est 
une problématique ayant des incidences tant sur la question 
des déchets que sur celle de la propreté. Malgré les moyens 
supplémentaires accordés aux communes dans le cadre des 
contrats de propreté, certaines communes rencontrent des 
diffi cultés à assumer l’ensemble de leur mission en la ma-
tière. Jusqu’à présent, la Région a chaque fois essayé d’y 
apporter des solutions constructives à travers une prise en 
charge accrue de certaines missions. La question des mis-
sions dévolues à la Région et aux communes ainsi que celle 
des moyens disponibles devra faire l’objet d’une discussion 
approfondie si cette tendance venait à se renforcer dans 
l’avenir. Rappelons que si en 2004, certaines communes 
avaient demandé le retour de la compétence de la propreté 
aux entités locales, aucune commune aujourd’hui ne vise 
encore cet objectif. La concurrence a donc bien fait place 
à la collaboration. Pour rappel, l’ABP est venue en aide à 
la commune d’Anderlecht pour le nettoiement de plusieurs 
de ses voiries.
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Communicatie en sensibilisatie

In de institutionele communicatie van het Agentschap 
ontbrak een duidelijke lijn, zowel grafi sch als wat de bood-
schap zelf betreft. Samen met een reclamebureau werd ge-
sleuteld aan het communicatiebeleid. Met de campagnes 
« Ja aan netheid » konden het Gewest en het Agentschap al 
de verantwoordelijkheid van ons allen voor de netheid van 
de stad benadrukken. Tevredenheidsbevragingen hebben 
trouwens uitgewezen dat 81 % van de Brusselaars de bur-
ger zelf als eerste dader van on-net gedrag ziet. Het Agent-
schap werkt nu met een vaste grafi sche lijn en met een stra-
tegie die in de komende maanden en jaren veel thema’s kan 
gebruiken om het netheidsniveau in ons groot stadsgewest 
nog verder te verbeteren.

Parallel met deze communicatie via « grote media » 
heeft het ANB een lokale, aan elke gemeente aangepaste 
communicatie uitgewerkt. In samenwerking met de ge-
meente, het OCMW, nog andere diensten en buurtvereni-
gingen wordt een Welcome-Pack verdeeld. Dit praktische 
informatiepakket laat nieuwe inwoners kennis maken met 
de gewestelijke en gemeentelijke netheidsdiensten, met de 
dagen en uren van de ophaalrondes en met verplichtingen 
van de bewoners en van de netheidsdiensten. Bovendien 
kunnen de gemeenten informatie toevoegen over de netheid 
en de eigen diensten. Tot op heden werden 55.000 exem-
plaren verdeeld.

In het Netheidsplan werd tevens de nadruk gelegd op de 
sensibilisatie van de vele organisatoren van evenementen 
voor hun al te dikwijls vergeten plichten en rechten op het 
vlak van netheid, sorteren en ophalen van afval.

Aan de negentien gemeentebesturen werd een model-
overeenkomst bezorgd waarmee ze een organisator van 
evenementen kunnen responsabiliseren. Ze mogen het Ge-
west niet langer zien als een vrije recreatieve zone waar 
de overheid gratis voor netheid zorgt. Het nut van deze 
overeenkomsten tussen organisator, gemeente en ANB is 
des te groter daar de meeste betrokkenen nu zelf veel be-
langstelling tonen voor selectief sorteren en voor netheid, 
ten behoeve van het leefmilieu, maar ook van de over-
heidsfi nanciën. Niet alle gemeenten maken al gebruik van 
deze modeltekst, of toch nog niet systematisch, en, omdat 
niemand duidelijk verantwoordelijk is, veroorzaakt dat 
net heidsproblemen. Tegen begin volgend jaar zal ik laten 
evalueren of verder gaan nodig is, bijvoorbeeld via regel-
gevende weg.

Met communicatie en sensibilisatie moeten ook kinde-
ren en jongeren worden bereikt. Dat hoeft geen betoog. 

En matière de communication et de sensibilisation

La communication institutionnelle de l’Agence man-
quait d’une ligne claire tant du point de vue graphique 
qu’en termes de message. Un travail a donc été mené avec 
une société de publicité pour munir l’Agence d’un outil ré-
current de communication. Avec les campagnes « Oui à la 
Propreté », la Région a pu récemment faire passer l’impor-
tance de la responsabilité de chacun dans l’état de propreté 
de la ville. Les enquêtes de satisfaction ont d’ailleurs per-
mis de souligner que pour 81 % des Bruxellois, les pre-
miers responsables de la malpropreté sont les citoyens eux-
mêmes. Quoi qu’il en soit, l’ABP dispose maintenant d’une 
ligne graphique et d’une stratégie de communication qui 
va pouvoir se décliner dans les mois et les années à venir 
sur les nombreuses thématiques qui permettent d’amélio-
rer le niveau de propreté d’une grande ville-région comme 
Bruxelles.

Parallèlement à la communication « grands médias », 
l’ABP a développé une communication locale adaptée aux 
diverses communes. En collaboration avec les communes et 
divers services tels que les CPAS et certains relais dans les 
associations de quartier, le Welcome-Pack permet de faire 
connaître les services régionaux et communaux de propreté 
et de collecte des déchets, les obligations de chacun et les 
informations en vue de comprendre le rôle des divers ac-
teurs : il s’agit dans ce cas d’un outil d’information pratique 
à l’attention du grand public. De surcroît, les communes ont 
le loisir d’y glisser leurs propres informations en matière de 
propreté et de services communaux offerts à la population. 
A ce jour, 55.000 exemplaires ont été distribués.

Le Plan propreté soulignait également la nécessité de 
communiquer et de sensibiliser les nombreux organisateurs 
d’événements à leurs droits et obligations, trop souvent 
oubliés, en matière de propreté, de tri et de collecte des 
déchets.

Une convention, rédigée par l’ABP, a été présentée aux 
dix-neuf communes afi n de leur offrir un outil concret de 
sensibilisation, d’information et de responsabilisation. 
Cette convention permet aux communes d’avoir un réel 
contrat de propreté à présenter aux organisateurs afi n de ne 
pas considérer la Région comme un espace récréatif libre. 
Cette convention, je dois le souligner, montre d’autant plus 
son utilité que rares sont aujourd’hui les organisateurs qui 
ne se montrent pas intéressés et sensibles aux objectifs de 
tri sélectif et de propreté, à l’avantage de l’environnement 
et des deniers publics. Toutes les communes ne l’utilisent 
cependant pas encore ou pas de façon systématique et des 
problèmes de propreté en découlent alors, faute d’une res-
ponsabilité clairement déterminée. A l’issue de l’année, je 
ferai réaliser une évaluation du dispositif de façon à évaluer 
la nécessité ou non d’aller plus loin, par voie réglementaire 
par exemple.

La communication et la sensibilisation doivent com-
mencer dès le plus jeune âge, inutile de le redire. Comme 
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Zoals vervat in het Netheidsplan, werden bijzondere pro-
gramma’s inzake beter sorteren uitgevoerd in basisscholen 
uit het hele Gewest.

Elke klas kon uit vier programma’s kiezen, van infor-
matie op affi ches en panelen, over educatieve projecten 
tot sorteeropleidingen voor schoolverantwoordelijken. 
Deze programma’s worden elk jaar herhaald en opgefrist. 
Ze kennen een groeiend succes. Elk jaar doen meer dan 
100 klassen mee, dat betekent honderden leerlingen, ... en 
bijgevolg ook families.

Binnen het wijkcontract « Lehon-Kessels » in Schaar-
beek werd een werkgroep opgericht voor de bevordering 
van de netheid in de wijk, als proefproject voor het parti-
cipatieluik van het wijkcontract. Tientallen bewoners heb-
ben zich ingezet voor de analyse van de oorzaken van het 
netheidstekort en ze hebben ook verbeteringen voorgesteld. 
Deze voorstellen waren gericht tot de inwoners, de hande-
laars, het ANB, de gemeentediensten ... Dit is een heel in-
teressant experiment, want het bewijst dat men op het vlak 
van netheid enkel met bepaalde lokale toestanden rekening 
kan houden door regelmatig met de bewoners te dialogeren. 
Gelet op de resultaten die hier werden en worden bereikt, 
lijkt het me nuttig om naar de toekomst toe de relatie tussen 
de netheidsdiensten en de bewoners beter te structureren. 
De wijkcontracten zijn op dat vlak een interessant hulpmid-
del om gebruik van te maken.

De reiniging van de wegenis

Voordat ik overga tot het geven van een overzicht van 
de gewestelijke acties inzake reiniging van de wegenis, wil 
ik, samen met u, de evolutie gedurende de jongste jaren 
overschouwen. Bij mijn aantreden waren alle gemeenten 
luidop aan het klagen over de onnetheid van de gewest-
wegen. Toen werd bijna dagelijks druk uitgeoefend om de 
reiniging van bepaalde gewestwegen terug aan de gemeen-
telijke netheidsdiensten over te dragen.

Vier jaar later geven de gemeenten toe dat de netheid op 
de meeste gewestwegen radicaal verbeterd is en de vraag 
naar samenwerking heeft steeds meer betrekking op de 
overname door het ANB van bepaalde gemeentelijke ruim-
ten.

Er blijft vanzelfsprekend nog veel te doen en de waak-
zaamheid moet blijven gelden, maar het algemeen resultaat 
mag zeker gezien worden. De inzet van honderden perso-
neelsleden van de netheidsdiensten voor het behoud en de 
verbetering van de netheid in onze wijken mag dan ook 
worden benadrukt.

Het algemeen resultaat kwam er niet bij toeval, het steunt 
op diverse factoren :

1. verfi jning van de werkuren volgens de noden en het 
opdrijven van het aantal personeelsleden op de wege-

le Plan propreté s’y était engagé, des programmes de sen-
sibilisation et d’éducation au tri ont été développés pour 
l’ensemble des écoles primaires bruxelloises.

Selon le besoin des écoles, quatre programmes ont été 
proposés allant d’une information visuelle basée sur des 
affi ches et des panneaux explicatifs jusqu’à la réalisation 
de projets éducatifs avec les classes et des formations au 
tri pour les responsables des écoles. Ces programmes sont 
renouvelés chaque année et connaissent un vif succès, ils 
concernent chaque année plus de 100 écoles, des centaines 
d’élèves et par répercussion, autant de familles.

Enfi n, en guise de projet pilote, le contrat de quartier 
« Lehon-Kessels » à Schaerbeek a mis en place un groupe 
de travail relatif à la propreté du quartier dans le volet par-
ticipatif du contrat. Des dizaines d’habitants se sont mo-
bilisés pour analyser les causes de l’état de la propreté et 
réaliser des propositions à l’attention de chacun pour amé-
liorer la situation : citoyens, commerçants, ABP, services 
communaux. Cet exercice est absolument intéressant car 
il permet de montrer qu’en matière de propreté, certaines 
réalités très locales ne peuvent être prises en compte qu’à 
travers un dialogue régulier avec les habitants. Sur la base 
des résultats que nous allons obtenir, il m’apparaît utile de 
pouvoir, à l’avenir, structurer de façon plus récurrente les 
relations entre les services de la propreté et les habitants 
eux-mêmes. Les contrats de quartier sont à ce niveau un 
outil intéressant à exploiter.

Le nettoiement des voiries

Avant de passer en revue l’action régionale en matière 
de nettoiement des voiries, je voudrais constater avec vous 
l’évolution réalisée ces dernières années. Tout au début de 
mon mandat, les communes se plaignaient abondamment 
de l’état de propreté des voiries régionales. A l’époque, il 
y avait des pressions quasi quotidiennes pour renvoyer le 
nettoiement de certaines voiries régionales aux services 
communaux.

Quatre ans plus tard, les communes reconnaissent le 
changement radical de la propreté de la plupart des axes ré-
gionaux et les demandes de collaboration vont aujourd’hui 
dans le sens d’une prise en charge régionale de la propreté 
de certains espaces communaux.

Il reste bien entendu beaucoup à faire et la vigilance 
ne doit jamais se relâcher dans un domaine d’action aussi 
concret et quotidien, mais le résultat d’ensemble doit être 
souligné parce qu’il traduit également l’engagement des 
centaines d’agents de la propreté qui travaillent quotidien-
nement pour améliorer la propreté de nos quartiers.

Ce résultat n’est pas le fruit du hasard. Il correspond à la 
mise en place progressive de différents facteurs :

1. d’abord, la structuration plus pointue des fréquences 
de travail en fonction des besoins et l’augmentation du 
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nis (bijna 600 vandaag, tegen minder dan 400 nog geen 
zeven jaar geleden);

2. verbetering van de uitrusting en het meer gebruiken van 
machines wanneer zulks aangewezen is;

3. invoering van modelzones met permanente reiniging
(6 of 7 dagen op 7 volgens de behoeften in 34 zones);

4. systematisch weekendwerk, aansluitend bij het leven 
van de inwoners;

5. aanpassing van het stadsmeubilair en groeiende burger-
zin (de eerste stap naar meer netheid).

Voor de diverse actiegebieden werd dat concreet ver-
taald in het volgende

Een van de doelstellingen van het Netheidsplan was de 
toename van het aantal ophalingen van grof afval door de 
overheidsdiensten. Dit is afvalbeleid, maar ook netheids-
beleid, want een onderdeel van de doelstelling was het 
beperken van het volume van de sluikstortingen. Voor 
een evaluatie van statistieken is het nog te vroeg, maar de 
huis-aan-huisophalingen op aanvraag tijdens de maanden 
februari-maart 2008 leverden meer dan 1.600 ton op. Daar-
mee kan men zeven olympische zwembaden vullen. Een 
dergelijk operatie heeft uiteraard positieve gevolgen voor 
de netheid in het hele Gewest. Ook het gebruik dat wordt 
gemaakt van het containerpark Noord is heel bemoedigend. 
We moeten wel werken aan de bekendmaking van het con-
tainerpark Zuid en we moeten nog de ideale vestigings-
plaats vinden voor een derde gewestelijk containerpark. 

Ten slotte moet er ook – maar dat komt aan bod in de be-
spreking van het Afvalplan – voor de gemeentelijke afval-
parken een grondige hervorming komen, op basis van een 
strategisch plan voor de fi nanciering en het gebruik ervan.

Het ANB zorgt dagelijks voor de verwijdering van 95 % 
van de sluikstortingen binnen 24 uur na de melding. Om de 
doelstelling uit het Plan te bereiken, organiseert het ANB 
ophaalrondes in de voor- en namiddag en wordt er ook na 
melding van de stortingen onmiddellijk opgehaald.

Het ANB werkt regelmatig samen met politiediensten en 
gemeentediensten voor het bestrijden van het invoeren van 
afval en van het sluikstorten. Dit is een permanente strijd, 
maar in bepaalde wijken is wat twee jaar geleden nog een 
echte plaag was, nu nagenoeg onbestaand, zoals in de wij-
ken langs de Gentsesteenweg en langs het kanaal.

De handelsdienst van het ANB geeft regelmatig infor-
matie over de verplichting om over een handelsovereen-

nombre d’agents présents sur les voiries (près de 600 
aujourd’hui alors qu’ils étaient moins de 400 voici sept 
ans à peine);

2. l’amélioration des équipements et la mécanisation du 
travail lorsque cela s’indique;

3. l’établissement de zones phares nécessitant un travail 
permanant de propreté (6 ou 7 jours sur 7 en fonction de 
la nécessité sur les 34 zones actuellement couvertes);

4. la systématisation du travail de week-end pour s’adapter 
au mode de vie des habitants;

5. l’adaptation du mobilier urbain et, ne l’oublions pas, le 
civisme des gens qui est évidemment le premier gage de 
la propreté des voiries.

De façon concrète dans les différents domaines d’ac-
tion

Le Plan propreté se fi xait comme objectif d’accroître 
l’offre publique de collectes d’encombrants : politique de 
déchets mais aussi de propreté puisqu’un des buts de l’opé-
ration était de réduire le volume des dépôts sauvages. Il 
est encore trop tôt pour en faire une évaluation statistique, 
mais la campagne d’encombrants menée en porte à porte 
aux mois de février-mars 2008 a permis de collecter plus de 
1.600 tonnes, soit l’équivalent de sept piscines olympiques 
remplies d’objets encombrants. Il est diffi cile d’imaginer 
que ce type d’opération reste sans incidence sur la propreté 
de la Région. Par ailleurs, l’utilisation de la déchetterie nord 
est particulièrement encourageante. Il reste, je l’ai déjà sou-
ligné, à développer l’utilisation de la déchetterie sud qui 
demeure sous-utilisée et à trouver un site d’implantation 
plus central pour une troisième déchetterie régionale.

Enfi n – mais ce point sera développé plus avant dans le 
Plan déchets – un plan stratégique d’utilisation et de fi nan-
cement des déchetteries communales devra immanquable-
ment faire l’objet d’une réforme en profondeur.

En termes de service quotidien, l’ABP réalise aujourd’hui 
95 % des enlèvements de dépôts clandestins dans les 
24 heures de leur signalement. Pour répondre à l’objectif 
du Plan, l’ABP a organisé un service systématique de tour-
nées en matinée et l’après-midi auquel s’ajoutent les tour-
nées d’enlèvement sur signalement.

En outre, l’ABP collabore régulièrement avec les ser-
vices de police et/ou les communes à des opérations de 
lutte contre l’importation de déchets clandestins. Il s’agit 
ici d’une lutte permanente mais certains quartiers comme 
ceux de la chaussée de Gand, ou certaines parties du canal, 
ont quasiment vu disparaître ce qui était encore un fl éau 
voici deux ans seulement.

En matière de présentation des déchets à la collecte, 
tant à travers le dispositif des zones phares que celui des 
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sacs fuchsia et l’enlèvement bi-quotidien des déchets des 
commerces ou lors d’actions commerciales de l’Agence, 
une information sur l’obligation de disposer d’un contrat 
d’enlèvement et la façon de présenter les déchets est régu-
lièrement dispensée par le service commercial de l’ABP. 
Dans la mesure où la bonne présentation des déchets à la 
collecte est un facteur essentiel de la propreté des quartiers, 
les communes se montrent de plus en plus demandeuses de 
telles opérations et collaborent très souvent avec l’Agence.

En parallèle, une sensibilisation des agents à leur devoir 
d’enlèvement et de maintien de la propreté est répétée ré-
gulièrement et contrôlée par les brigadiers responsables des 
équipes.

En outre, dans le cadre des contrats de propreté, des 
contrôles conjoints ABP/communes vont analyser la quali-
té des collectes dans certains quartiers plus problématiques, 
dès le mois de septembre. A cet égard, j’estime également 
que les automobilistes se doivent de respecter le travail des 
agents plutôt que de manifester leur impatience. On ne peut 
exiger que le travail s’accélère et s’améliore parallèlement 
en termes de qualité.

Un autre élément du Plan propreté relatif à la collecte 
des déchets était lié à la qualité des sacs mis sur le marché. 
L’Agence analyse en ce moment l’opportunité de renforcer 
les critères du cahier des charges imposés aux producteurs. 
Je ne manquerai pas de vous informer des décisions, dès 
qu’elles seront avalisées.

En matière de nettoiement stricto sensu, le personnel 
de l’Agence affecté au balayage des voiries a été revu à 
la hausse et, aujourd’hui, 551 agents (hors personnel d’en-
cadrement et administratif) sont en permanence au travail 
sur les voiries régionales, soit une augmentation de près de
200 agents en cinq ans.

Le travail en équipe devient progressivement la règle, de 
façon à pouvoir réaliser l’ensemble des tâches de propreté 
en un passage.

A cet égard, ce qui est réalisé dans les 34 zones phares 
actuelles (pour 30 initialement prévues dans le Plan propre-
té), à savoir une action de nettoiement 7 jours sur 7, est une 
illustration de la nouvelle façon de travailler, la fréquence 
de travail étant bien entendu adaptée aux besoins du quar-
tier, de la voirie ou du site en question.

Le Plan propreté traitait également de la question récur-
rente des déjections canines. Les comités de pilotage ont 
montré la diversité des approches en la matière. Certains 
privilégiant le ramassage par les propriétaires de chiens, 
d’autres les canisites. En matière de répression également, 
certaines communes ou zones de police imposent le port du 
sac de ramassage aux maîtres, d’autres pas.

Pour l’heure, la Région a décidé, au travers du contrat de 
propreté, de subsidier les communes pour développer la po-

komst te beschikken en over de wijze van aanbieden van 
afval voor de ophaling, dit zowel voor ophaling in de mo-
delzones, voor de fuchsia zakken, voor ophaling tweemaal 
per dag bij handelaars en voor handelsacties van het Agent-
schap. De goede wijze van aanbieden van afval voor de op-
haling is een essentiële voorwaarde voor de netheid van de 
wijken. De gemeentebesturen zijn steeds vaker vragende 
partij voor deze acties en ze werken heel dikwijls samen 
met het Agentschap.

Parallel daarmee wordt ook het personeel regelmatig 
gesensibiliseerd voor hun ophaalplicht en voor het behoud 
van de netheid. De teambrigadiers brengen deze verlichtin-
gen regelmatig in herinnering en controleren de toepassing 
ervan.

In het raam van de netheidsovereenkomsten gaan het 
ANB en de gemeenten bovendien vanaf september geza-
menlijk analyses uitvoeren van de kwaliteit van de opha-
lingen in bepaalde probleemwijken. In dat opzicht, vind ik 
ook dat de automobilisten het werk van dit personeel die-
nen te respecteren, in plaats van hun ongeduld te uiten. We 
kunnen niet verlangen dat het werk sneller wordt gedaan en 
dat tegelijk de kwaliteit verhoogt.

Het Netheidsplan behandelde ook een ander ophaalgege-
ven, namelijk de kwaliteit van de zakken. Het Agentschap 
overweegt de verstrenging van de criteria in het bestek voor 
de producenten. Zodra dit kan, zal ik u de getroffen beslis-
singen mededelen.

Wat de reiniging stricto sensu betreft, werd het aantal 
straatvegers opgedreven en vandaag werken 551 perso-
neelsleden op de gewestwegen (zonder de omkadering en 
de administratie). Dat zijn er op vijf jaar dus 200 meer.

Teamwerk wordt geleidelijk de regel om in één door-
tocht alle netheidstaken te kunnen uitvoeren.

Wat in de 34 modelzones wordt gedaan (in het Plan wa-
ren er maar 30 voorzien), namelijk 7 dagen op 7 reinigen, 
illustreert deze nieuwe werkwijze. Uiteraard moet de werk-
frequentie telkens aan de noden van de wijk, aan de wege-
nis of aan de site worden aangepast.

Het Netheidsplan behandelde ook de bekende honden-
poepproblemen. In de stuurgroepen bleek de diversiteit van 
de benaderingen van dat probleem. Sommigen geven de 
voorkeur aan het doen oprapen door de hondeneigenaars, 
anderen aan hondentoiletten. Inzake repressief optreden 
leggen bepaalde gemeenten of politiezones het bezit van 
zakjes op, andere dan weer niet.

Het Gewest heeft beslist om de gemeenten via de net-
heidsovereenkomsten te betoelagen voor de uitvoering van 
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litique qu’elles souhaitent mener au niveau local. Dès lors 
que certaines bonnes pratiques sont devenues habituelles 
dans telle ou telle commune, il convient de continuer dans 
la même voie.

Une évaluation sera réalisée dans les mois qui viennent.

En matière de lutte contre les graffi tis, l’ABP dispose 
aujourd’hui de quatre équipes qui travaillent en permanence 
vu l’augmentation de ce type de salissure. Les partenariats 
avec les communes, notamment la Ville de Bruxelles où la 
problématique est signifi cative, sont bons. Parallèlement au 
travail de l’Agence, la Ville s’est par exemple dotée, suite à 
nos discussions, d’un arsenal réglementaire et d’un accord 
avec le parquet, pour ne plus laisser ce type d’incivilité 
impunie. Cette collaboration est en effet essentielle, car le 
travail d’une semaine d’une équipe de lutte anti-tags peut 
être mis à néant en quelques minutes seulement. Il est donc 
essentiel de donner un signal fort et ferme aux auteurs de 
ces dégradations de l’espace public.

Le curage des avaloirs est également un des sujets im-
portants fi gurant dans le Plan propreté, l’augmentation des 
inondations étant un facteur supplémentaire de la néces-
sité d’intervention. De façon à répondre aux besoins réels, 
l’ABP et les communes ont conclu un plan d’interven-
tion détaillé dans les dix-neuf contrats de propreté. Cette 
convention implique un passage récurrent quadriannuel 
pour le contrôle et l’entretien des avaloirs. Outre cela, des 
interventions d’urgence sont réalisées dans les points bas 
critiques des communes à l’annonce d’orages ou d’intem-
péries, susceptibles de provoquer des inondations. Chaque 
commune dispose aujourd’hui d’une cartographie détaillée 
des avaloirs. Cela étant, il faut rappeler que la propreté des 
avaloirs est une condition nécessaire mais pas suffi sante 
pour se prémunir complètement des risques de déborde-
ment.

En ce qui concerne les services offerts par l’ABP, plus 
particulièrement le numéro vert 0800 d’appel pour tout ren-
seignement utile ou prise de rendez-vous pour un service, le 
nombre de sollicitations a été supérieur à 150.000 en 2007. 
Sur ce total, moins de 50 plaintes étaient recensées en 2007. 
Par ailleurs, je tiens à souligner que depuis cette année, le 
numéro d’appel est accessible 7 jours sur 7.

Comme indiqué dans le Plan propreté, l’action régionale 
s’est prioritairement orientée vers l’information et la sensi-
bilisation d’une part, et bien évidemment sur les actions de 
terrain d’autre part.

La répression constitue cependant le complément indis-
pensable aux interventions de propreté. Les communes font 
leur part du travail; dans le domaine de la lutte contre les 
dépôts clandestins, les collaborations Région/communes/
police sont régulières et, comme évoqué plus haut, fruc-
tueuses.

een zelf gekozen eigen lokaal beleid. Vanaf het moment dat 
er bepaalde goede praktijken gebruikelijk worden in een 
gemeente, is het belangrijk om op dezelfde manier te blij-
ven verder doen.

In de komende maanden zal een evaluatie worden uit-
gevoerd.

Voor de verwijdering van graffi ti beschikt het ANB over 
vier teams die voortdurend aan het werk zijn, gezien de toe-
name van dat type van vervuiling. De samenwerking met de 
gemeenten, en vooral met de Stad Brussel, waar dergelijke 
vervuiling sterk aanwezig is, loopt heel goed. Aanvullend 
bij het werk van het Agentschap heeft de Stad, na bespre-
king met ons, een reglement opgesteld en met het parket 
een akkoord gesloten om dat type van onburgerlijk gedrag 
niet langer onbestraft te laten. Deze samenwerking is van 
heel groot belang, omdat een volle week werk van een anti-
tagteam in enkele minuten kan worden tenietgedaan. Er is 
dus een sterk en vastberaden signaal nodig om de potentiële 
schenders van de openbare ruimte te ontmoedigen.

Het reinigen van de rioolputten was een ander belangrijk 
item in het Netheidsplan. De noodzaak ervan wordt nog 
kracht bijgezet door het stijgend aantal overstromingen. 
Om op de echte noden te kunnen ingaan, hebben het ANB 
en de gemeenten in de negentien netheidsovereenkomsten 
een gedetailleerd interventieplan opgenomen. Dat plan re-
gelt vier controles en onderhoudswerken per jaar. Spoedin-
terventies in laaggelegen delen van de gemeente zijn even-
eens voorzien telkens wanneer onweer wordt aangekondigd 
waarvan kan worden vermoed dat het overstromingen kan 
veroorzaken. Elke gemeente beschikt vandaag over gede-
tailleerde kaarten met de ligging van de rioleringen en ri-
oolputten. Dit gezegd zijnde, wil ik er toch op wijzen dat 
de netheid van de rioolputten wel een voorwaarde is, maar 
op zich toch niet volstaat om het overstromingsrisico te be-
dwingen.

Via het groene nummer 0800 werd in 2007 meer dan 
150.000 keer een beroep gedaan op de diensten van het 
ANB voor het vragen van inlichtingen of het maken van 
een afspraak voor een ophaling van afval. Er waren in 2007 
minder dan 50 klachten. Vanaf dit jaar is het infonummer 
nu 7 dagen op 7 bereikbaar.

Zoals gesteld in het Netheidsplan werd de gewestelijke 
actie prioritair op informatie en sensibilisatie gericht, en ui-
teraard op het werk op het terrein.

Repressief optreden is daarvan wel de onmisbare aan-
vulling. De gemeenten leveren hun deel van het werk. Voor 
de bestrijding van het sluikstorten wordt regelmatig samen-
gewerkt tussen ANB, Gewest, gemeente en politie en deze 
samenwerking werpt vruchten af.
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Je ne vous cache cependant pas qu’un projet d’ordon-
nance assez ambitieux à mon sens a été proposé aux dix-
neuf communes, afi n d’offrir un outil réglementaire per-
mettant à la Région de renforcer l’action des communes 
dans tous les domaines de la propreté et pas seulement, 
comme c’est le cas aujourd’hui, en matière de lutte contre 
les dépôts clandestins.

Ce texte n’a pu aboutir, car les discussions portent prin-
cipalement sur la prérogative des communes à décider de 
leur politique répressive en la matière. A cet égard, je suis 
très conscient de la nécessité d’adapter l’action, y compris 
en matière de propreté, à l’extrême diversité des quartiers 
de notre Région.

Je pense cependant que le défi  d’une action complé-
mentaire Région/communes est de l’intérêt de tous, car les 
moyens sont limités et l’heure d’une répression juste à la 
hauteur des actions de terrain et des moyens publics mis en 
œuvre pour maintenir un haut niveau de propreté se fait, à 
mon sens, de plus en plus pressante.

Je voudrais enfi n rendre hommage aux 2.200 ouvriers de 
la propreté qui œuvrent chaque jour tant au nettoiement des 
voiries qu’aux diverses collectes en porte à porte ou dans 
nos déchetteries. Leur travail est d’une utilité collective que 
l’on ne souligne jamais assez, tant pour le bien-être de la 
vie dans notre Région que pour son développement social 
et économique. ».

II. Echange de vues

Mme Magda De Galan observe que le secteur de la pro-
preté publique offre de nombreux emplois, principalement 
aux Bruxellois peu qualifi és, et souhaite qu’on engage en-
core davantage.

La députée considère également que si la Région s’ac-
quitte correctement d’un certain nombre de tâches, on doit 
les lui laisser. Il ne faut en aucun cas y voir une perte de 
l’imperium communal; il existe d’autres domaines dans 
lesquels exercer son rôle de bourgmestre ou d’échevin.

Mme Magda De Galan dit enfi n que les communes sont 
prêtes à prendre leur part (notamment à supporter certaines 
odeurs dues au compostage) à condition toutefois d’avoir 
un juste retour des choses de la part de la Région.

M. Stéphane de Lobkowicz constate que, parmi les ba-
layeurs, certains ne travaillent pas beaucoup, sans doute en 
raison du faible niveau de rémunération.

L’intervenant souhaiterait que le secrétaire d’Etat énu-
mère les communes pour lesquelles la collaboration avec 
la Région fonctionne et celles avec lesquelles cela ne fonc-
tionne pas.

Aan de gemeenten werd een, naar mijn mening nogal 
ambitieuze ontwerpordonnantie voorgelegd om aan het Ge-
west een rechtsmiddel te geven waarmee de actie van de 
gemeenten voor alle netheidsaspecten zou kunnen worden 
versterkt en ondersteund. Meer dan nu, waar het alleen om 
het bestrijden van sluikstortingen gaat.

Er kwam geen ordonnantie van, omdat de inhoud te veel 
de prerogatieven van de gemeenten raakte en omdat ze zelf 
willen blijven beslissen hoe ze repressief gaan optreden. 
Ik besef heel goed dat men in ons Gewest elke actie, ook 
op netheidsvlak, aan de extreme diversiteit van de wijken 
dient aan te passen.

Ik ben echter ook overtuigd van de noodzaak van een 
gezamenlijk optreden van het Gewest en de gemeenten, in 
het belang van alle inwoners en op maat van het terrein-
werk en van de beschikbare overheidsmiddelen. Al was het 
maar omdat de middelen beperkt zijn en omdat de nood aan 
repressief optreden voor het behoud van een hoog netheids-
niveau steeds dwingender wordt.

Graag wil ik nog de 2.200 werknemers van de netheids-
diensten danken voor het werk dat ze dagelijks verrichten 
voor het reinigen van de wegenis, voor de huis-aan-huisop-
halingen van afval en in de containerparken. Hun werk is 
een werk van collectief nut, zowel voor ons persoonlijk 
welzijn als voor de economische en sociale ontwikkeling 
van ons Gewest. ».

II. Gedachtewisseling

Mevrouw Magda De Galan merkt op dat de sector van 
de openbare netheid voor heel wat werkgelegenheid zorgt, 
vooral voor laaggeschoolde Brusselaars, en wenst dat er 
nog meer mensen aangeworven worden.

De volksvertegenwoordiger meent ook dat als het Ge-
west een aantal taken goed uitvoert, men die vooral aan 
het Gewest moet laten. Men moet niet denken dat op dit 
vlak het rijk van de gemeenten uit is. Er zijn nog andere 
domeinen waar de burgemeester en de schepen een rol te 
spelen hebben.

Mevrouw Magda De Galan zegt tot slot dat de gemeen-
ten bereid zijn om mee te werken (bijvoorbeeld door be-
paalde geuren van de compost te verdragen) op voorwaarde 
dat zij kunnen rekenen op een billijke tegenprestatie van 
het Gewest.

De heer Stéphane de Lobkowicz ziet dat sommige straat-
vegers het nogal rustig aan doen, waarschijnlijk omdat ze 
niet veel betaald worden.

De spreker wenst dat de staatssecretaris een lijst geeft 
van de gemeenten waarmee het Gewest goed kan samen-
werken en de andere waarmee de samenwerking spaak 
loopt.
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Le député estime enfi n que le nettoiement des voiries est 
une compétence typiquement communale.

M. Paul Galand souhaite obtenir un tableau reprenant les 
objectifs du Plan propreté avec, en parallèle, les résultats 
obtenus et le nombre de personnes s’y attelant.

Le député rappelle la haute utilité des agents de la pro-
preté et met l’accent sur les risques du métier en matière de 
santé. Le personnel est-il adéquatement formé ?

L’intervenant se réjouit également des projets pilotes 
menés dans les écoles. Il faudrait à son sens les générali-
ser.

Quant aux encombrants, leur nombre devrait être réduit 
en amont et les parcs à conteneurs devraient être privilégiés 
à la collecte à domicile (le tri n’est dans ce cas pas effectué) 
et rendus plus accessibles.

Mme Els Ampe observe que certaines rues sont nettoyées 
par les communes, d’autres par la Région. Il serait bien que 
la responsabilité revienne à un niveau unique de sorte que 
la population, lorsqu’elle a des plaintes à formuler, sache à 
quelle autorité s’adresser.

La députée constate, à l’instar de son collègue, une dif-
férence dans la motivation des balayeurs de rue. Cela peut 
bien sûr résulter de leur salaire, mais aussi de l’atmosphère 
du quartier (parfois, les poubelles sont jetées par les fenê-
tres) ou de l’équipement mis à la disposition des travailleurs 
dont on doit penser au confort (certains tirent encore des 
charrettes alors que d’autres conduisent des véhicules plus 
sophistiqués).

M. Jacques De Coster estime qu’il faut revaloriser le 
métier de balayeur. Cette revalorisation suppose une reva-
lorisation barémique et le respect de la part du citoyen.

N’y a-t-il pas moyen aussi de subsidier l’achat de nou-
veau matériel afi n notamment de procurer aux balayeurs, 
comme cela se fait à Bruxelles-Ville, des aspirateurs per-
formants ?

A propos des déjections canines, le commissaire s’éton-
ne de l’absence d’harmonisation de la politique répressive. 
Pourquoi le projet d’ordonnance évoqué plus haut par le 
secrétaire d’Etat Emir Kir a-t-il échoué ?

M. Ahmed El Ktibi remercie le secrétaire d’Etat pour le 
travail effectué et se dit ravi de l’augmentation des moyens 
consacrés à la propreté, de la collaboration avec les entités 
locales et, in fi ne, de la satisfaction croissante de la popu-
lation.

Le jet de poubelles par les fenêtres est, à son sens, anec-
dotique.

De volksvertegenwoordiger meent dat de reiniging van 
de wegen een typisch gemeentelijke bevoegdheid is.

De heer Paul Galand vraagt om een overzicht met de doel-
stellingen van het netheidsplan met de behaalde resultaten 
en het aantal personen die daarvoor ingeschakeld worden.

De volksvertegenwoordiger herinnert aan het zeer nut-
tige werk van het netheidspersoneel en onderstreept de ge-
varen van de job voor de gezondheid. Is het personeel goed 
opgeleid ?

De spreker is ook verheugd over de proefprojecten in de 
scholen. Volgens hem zouden die beter uitgebreid worden.

Het grofvuil zou stroomopwaarts verminderd moeten 
worden en de containerparken zouden de eerste partner 
moeten zijn voor de ophaling aan huis (in dat geval wordt 
er niet gesorteerd) en zouden beter toegankelijk moeten 
zijn.

Mevrouw Els Ampe zegt dat bepaalde straten door de 
gemeenten gereinigd worden en andere door het Gewest. 
Het zou goed zijn mocht de verantwoordelijkheid op een 
enkel niveau gebracht worden opdat de bevolking weet bij 
wie zij in voorkomend geval klachten kan indienen.

De volksvertegenwoordiger stelt net als haar collega 
vast dat niet alle straatvegers even enthousiast aan de slag 
gaan. Dat kan natuurlijk het gevolg zijn van hun loon maar 
ook van de sfeer in de wijk (soms worden de vuilniszak-
ken uit het raam gegooid) of van het materieel waarmee ze 
moeten werken en dat niet voor iedereen even comfortabel 
is (sommigen trekken nog een kar voort, terwijl anderen 
met meer gesofi sticeerde voertuigen rondrijden).

De heer Jacques De Coster meent dat men de job van 
straatveger moet herwaarderen via het loon en via een gro-
ter respect vanwege de burger.

Kan de aankoop van materieel niet gesubsidieerd wor-
den om de straatvegers zoals in Brussel-stad performante 
zuigers te bezorgen ?

In verband met de hondenpoep verbaast het commis-
sielid zich over het gebrek aan harmonisering in het re-
pressieve beleid. Waarom is het ontwerp van ordonnantie 
waarover staatssecretaris Emir Kir het gehad heeft, op de 
klippen gelopen ?

De heer Ahmed El Ktibi bedankt de staatssecretaris voor 
het geleverd werk en is blij dat de middelen voor netheid 
de hoogte ingaan, dat er samengewerkt wordt met de lokale 
besturen en dat de bevolking steeds meer tevreden is.

Volgens hem is het gooien van vuilniszakken door het 
raam uitzonderlijk.
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L’intervenant plaide également pour l’harmonisation, 
au sein de la Région de Bruxelles-Capitale, des politiques 
répressives.

Mme Jacqueline Rousseaux rappelle que des arbres 
bruxellois sont malades. Dès lors, il faudrait que l’on veille, 
lorsqu’on ramasse des feuilles, à les brûler immédiatement 
afi n d’éviter que celles couvertes de larves ne propagent 
des maladies à d’autres arbres, et à nettoyer correctement 
les outils. La députée souhaiterait savoir si ce point a déjà 
été abordé dans le cadre du Plan propreté. Il s’agit en effet 
d’un sujet important compte tenu de la valeur patrimoniale 
et environnementale des arbres, vu également le coût de 
l’abattage.

L’intervenante constate également que depuis que la ci-
garette est bannie des lieux publics, de nombreux mégots 
jonchent les trottoirs, notamment à proximité des bureaux. 
Or, ces mégots ne sont pas biodégradables et, par leur petite 
taille, sont diffi ciles à ramasser; un outillage adapté paraît 
nécessaire. C’est là aussi un point à prendre en considéra-
tion.

Enfi n, Mme Jacqueline Rousseaux soulève la problé-
matique des tags. La députée a bien entendu que ce fl éau 
occupait quatre équipes mais désirerait savoir combien de 
travailleurs cela représente. Existe-t-il par ailleurs un plan 
de protection des bâtiments non encore tagués ?

Le secrétaire d’Etat Emir Kir déclare qu’effectivement, 
l’Agence Bruxelles-Propreté concentre de nombreux em-
plois. Elle est une entreprise publique et doit, malgré les 
nombreuses attaques dont elle a souffert, le rester.

Malgré les récents incidents survenus sur la place Fla-
gey, l’image de l’Agence s’améliore. A cet égard, le secré-
taire d’Etat précise que l’huile n’est pas la seule responsa-
ble des dégâts relevés. Les pierres sont poreuses et attirent 
de nombreuses saletés. Un phénomène identique s’observe 
sur la place Bethléem.

En réponse à la question de M. Stéphane de Lobkowicz, 
le secrétaire d’Etat explique que les relations que la Ré-
gion entretient avec les communes sur le plan de la propreté 
sont positives et permanentes. Des coordinateurs de terrain 
existent désormais pour faire le lien entre les communes et 
l’Agence; des rencontres des autorités communales avec le 
secrétaire d’Etat ont lieu; des comités d’accompagnement 
ont été mis sur pied dans lesquels les collaborateurs du se-
crétaire d’Etat servent d’interface entre les entités régionale 
et communales. Par ailleurs, au-delà des contacts désormais 
établis, le travail s’avère effi cace.

Le salaire des ouvriers est en effet une question impor-
tante : les primes à la productivité ont augmenté en fonc-
tion des jours de présence de chacun. Cette augmentation 
a été négociée avec les syndicats, avec, en retour, le travail 
de l’Agence les jours fériés (Noël et Nouvel An par exem-
ple).

De spreker pleit tevens voor een harmonisering in het 
repressieve beleid in het Brussels Gewest.

Mevrouw Jacqueline Rousseaux herinnert eraan dat de 
Brusselse bomen ziek zijn. Bij het opruimen van de blade-
ren moet men ervoor zorgen dat die onmiddellijk verbrand 
worden om de verspreiding van larven te voorkomen, en 
moet men het werktuig goed reinigen. De volksvertegen-
woordiger wil weten of dat punt reeds aan bod gekomen is 
in het kader van het netheidsplan. Het is belangrijk, gelet 
op de erfgoed- en ecologische waarde van de bomen en 
gelet op de kosten voor het vellen van die bomen.

De spreker stelt ook vast dat sinds het rookverbod in 
openbare ruimten veel peuken op de trottoirs liggen, vooral 
in kantoorbuurten. Deze peuken zijn echter niet biologisch 
afbreekbaar en kunnen moeilijk opgeraapt worden, omdat 
ze klein zijn. Er is aangepast werktuig nodig. Ook daar 
moet over nagedacht worden.

Mevrouw Jacqueline Rousseaux wijst op het probleem 
van de tags. Zij heeft wel begrepen dat er vier teams daar-
mee bezig zijn, maar om hoeveel personeelsleden gaat het 
exact ? Zijn er beschermingsmaatregelen voor de gebou-
wen waar nog geen tags op zijn ?

Staatssecretaris Emir Kir verklaart dat het Agentschap 
Net-Brussel inderdaad heel wat mensen tewerktstelt. Het 
gaat om een overheidsbedrijf en moet dat blijven, ondanks 
de talrijke kritiek die het te slikken gekregen heeft.

Ondanks de recente incidenten op het Flageyplein, gaat 
het imago van het Agentschap erop vooruit. De staatsse-
cretaris preciseert dat olie niet de enige oorzaak is van de 
schade. De stenen zijn poreus en trekken veel vuil aan. Een 
soortgelijk fenomeen is te zien op het Bethlehemplein.

Op de vraag van de heer Stéphane de Lobkowicz ant-
woordt de staatssecretaris dat de contacten tussen het Ge-
west en de gemeenten inzake netheid positief en permanent 
zijn. Er bestaan nu ook veldcoördinatoren om de gemeen-
ten en het Agentschap beter op elkaar te laten inspelen; 
er worden ontmoetingen belegd tussen de gemeenten en 
de staatssecretaris; er zijn begeleidingscomités opgericht 
waarbinnen de medewerkers van de staatssecretaris als tus-
senpersoon fungeren tussen de gewestelijke en de gemeen-
telijke overheden. Nu deze contacten gelegd zijn, verloopt 
het werk vlot.

Het loon van de arbeiders is een belangrijke zaak : de 
productiviteitspremies zijn echter gestegen volgens het 
aantal dagen aanwezigheid van elkeen. Over deze stijging 
is onderhandeld met de vakbonden; daartegenover staat het 
werk van het Agentschap op de feestdagen (Nieuwjaar en 
Kerstmis bijvoorbeeld).
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Par ailleurs, du point de vue opérationnel, lorsque la 
voirie le permet, le travail s’effectue en équipe et à l’aide 
de balayeuses mécaniques. Les communes peuvent quant 
à elles utiliser leurs subventions pour l’achat de matériel 
roulant.

Le secrétaire d’Etat rappelle également qu’à la fi n des 
années 80, ce sont les communes qui ont demandé à la Ré-
gion d’organiser le nettoiement des voiries et la collecte 
des déchets. Aujourd’hui, cette tendance se précise. L’ABP 
réalise un certain nombre de tâches dans les communes en 
diffi culté et la situation s’améliore. Il faut donc continuer 
dans cette même dynamique, au moins jusqu’en 2010 lors 
de l’évaluation du Plan propreté.

L’orateur explique ensuite qu’un projet d’ordonnance 
visant à l’harmonisation de la répression a été soumis à 
l’avis des communes. Certaines, tous partis confondus, n’y 
étaient pas favorables et entendent préserver leurs préroga-
tives à ce niveau.

Il faut avant tout, lorsqu’elles fonctionnent, renforcer les 
habitudes des gens. Ainsi, si les canisites fonctionnent dans 
certaines communes et les sacs de ramassage dans d’autres, 
il n’y a pas de raison de privilégier, sur l’ensemble du terri-
toire de la Région, l’un par rapport à l’autre.

Comme demandé par M. Paul Galand, le secrétaire 
d’Etat Emir Kir remettra à la commission un tableau chiffré 
des objectifs du Plan propreté et des résultats obtenus (1).

La question de la santé est essentielle. Les responsables 
de la collecte des déchets soulèvent chaque jour six tonnes. 
Ils sont dès lors soumis à un écolage spécial leur enseignant 
comment s’abaisser, etc. Une formation est d’ailleurs systé-
matiquement dispensée à toutes les nouvelles recrues.

M. Emir Kir voudrait également interdire le verre dans 
les sacs collectés afi n d’éviter les blessures, parfois graves.

Le travail dans les écoles a par ailleurs été généralisé. 
Des actions de sensibilisation sont actuellement menées 
dans une centaine d’établissements bruxellois et le seront 
bientôt dans des écoles néerlandophones. C’est d’autant 
plus important que les enfants sont de bons relais.

Le secrétaire d’Etat déclare ensuite travailler sur un pro-
jet d’écopôle afi n de mieux recycler les encombrants et de 
permettre le développement d’une fi lière d’insertion socio-
professionnelle.

M. Paul Galand demande si la prime à la productivité est 
réduite en cas d’accident de travail.

Le secrétaire d’Etat Emir Kir répond par la négative. 
Seule une absence injustifi ée entraîne la diminution de la 
prime.
(1) Voir annexe.

Op operationeel vlak wordt het werk in team gedaan en 
met mechanische borstels als de weg dat mogelijk maakt. 
De gemeenten kunnen hun subsidies aanwenden om rol-
lend materieel aan te kopen.

De staatssecretaris herinnert er ook aan dat op het einde 
van de jaren 80 de gemeenten aan het Gewest gevraagd 
hebben om de reiniging van de wegen en de afvalophaling 
te organiseren. Vandaag tekent deze tendens zich precie-
zer af. Het GAN voert een aantal taken in de gemeenten in 
moeilijkheden uit en de toestand verbetert. Men moet dus 
deze weg blijven bewandelen, ten minste tot in 2010 bij de 
evaluatie van het netheidsplan.

De spreker legt vervolgens uit dat het ontwerp van or-
donnantie tot harmonisering van het repressieve beleid aan 
de gemeenten voorgelegd is. Enkele waren daar geen voor-
stander van, ongeacht de partij, en wensen hun prerogatie-
ven te behouden.

Men moet eerst en vooral de gewoonten van de mensen 
versterken als de zaken goed gaan. Als de hondenhoeken 
in bepaalde gemeenten een succes zijn en de vuilniszakjes 
een succes in andere gemeenten, moet men niet een enkel 
systeem opleggen voor het hele Gewest.

Op vraag van de heer Paul Galand zal staatssecretaris 
Emir Kir aan de commissie een overzicht bezorgen van de 
doelstellingen van het netheidsplan alsook van de verkre-
gen resultaten (1).

De kwestie van de gezondheid is essentieel. Het perso-
neel voor de afvalophaling heft dagelijks zes ton. Zij krij-
gen dus speciale lessen over de manier om zich te bukken 
enzovoort. Nieuw personeel krijgt systematisch een oplei-
ding.

De heer Emir Kir zou ook het glas in de vuilniszakken 
willen verbieden, omdat er soms ernstige verwondingen 
veroorzaakt worden.

De initiatieven in de scholen zijn uitgebreid. Thans wor-
den er bewustmakingscampagnes georganiseerd in een 
honderdtal Brusselse scholen en binnenkort ook in de Ne-
derlandstalige scholen. De kinderen zijn overigens uitste-
kende dragers van de boodschap.

De staatssecretaris verklaart vervolgens dat hij bezig is 
met een project voor een milieupool om het grofvuil beter 
te recycleren en om een traject voor socioprofessionele we-
derinschakeling te ontwikkelen.

De heer Paul Galand vraagt of de productiviteitspremie 
verminderd wordt in geval van arbeidsongeval.

Staatssecretaris Emir Kir zegt van niet. Enkel een onwet-
tige afwezigheid leidt tot de vermindering van de premie.

(1) Zie bijlage.
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L’orateur promet une réponse écrite à la question rela-
tive aux arbres soulevée par Mme Jacqueline Rousseaux. 
Le traitement des feuilles est toutefois tel qu’il empêche la 
propagation de maladies.

Le secrétaire d’Etat dit ensuite que les restaurants et ca-
fés d’Ixelles seront bientôt équipés, par l’Agence Bruxel-
les-Propreté, de cendriers sur pied.

Quant au traitement des tags, quatre équipes de trois per-
sonnes en sont chargées. Lorsque des tags sont signalés, 
l’Agence les fait disparaître et dispose alors sur le mur une 
couche de produit anti-tags. L’ABP ne l’appose pas d’ini-
tiative mais le fait à la demande.

Mme Jacqueline Rousseaux ajoute qu’il faut distinguer 
les rues dont les arbres sont malades des autres.

Le secrétaire d’Etat Emir Kir en prend bonne note.

EVALUATION
du Plan Déchets 2003-2007

I. Exposé de
la ministre Evelyne Huytebroeck

La ministre Evelyne Huytebroeck a tenu, devant les 
commissaires, l’exposé suivant :

« A l’inverse du Plan propreté, le Plan déchets ne relève 
pas de la seule compétence du secrétaire d’Etat Emir Kir, 
mais également de la mienne, pour tout ce qui concerne la 
prévention à la source et la réutilisation.

Le bilan de cinq années d’actions en matière de déchets 
est trop vaste pour en donner une présentation exhaustive. 
Je souhaite donc, dans les limites de temps qui me sont im-
parties, présenter les lignes de force des principales actions 
mises en œuvre.

Je souhaite aussi dégager au cours de cet exposé certains 
constats. Et profi ter de cette séance pour initier avec vous la 
réfl exion sur les orientations possibles d’un prochain plan 
des déchets.

Le Plan déchets 2003-2007 s’inscrit dans le respect de la 
hiérarchie de gestion des déchets à cinq niveaux :

1. prévention à la source;

2. réutilisation;

3. collecte sélective pour recyclage;

De spreker belooft een schriftelijk antwoord op de vraag 
over de bomen van mevrouw Jacqueline Rousseaux. De 
bladeren worden zo behandeld dat verspreiding van ziek-
ten onmogelijk is.

De staatssecretaris zegt dat de restaurants en cafés in 
Elsene binnenkort uitgerust worden met asbakken op een 
voet door het Agentschap Net-Brussel.

De tags worden bestreden door vier teams van drie per-
sonen. Wanneer tags ontdekt worden, worden die door het 
Agentschap verwijderd en brengt het een product tegen 
tags op de muur aan. Het GAN brengt het product niet op 
eigen initiatief aan, maar enkel op verzoek.

Mevrouw Jacqueline Rousseaux voegt eraan toe dat men 
een onderscheid moet maken tussen de straten met zieke 
bomen en de andere straten.

Staatssecretaris Emir Kir neemt daar akte van.

EVALUATIE
van het Afvalplan 2003-2007

I. Uiteenzetting van
minister Evelyne Huytebroeck

Minister Evelyne Huytebroeck heeft voor de commis-
sieleden de volgende uiteenzetting gehouden :

« In tegenstelling tot het Netheidsplan, ressorteert het 
Afvalplan niet alleen onder de bevoegdheid van Staatsse-
cretaris Emir Kir, maar ook onder mijn bevoegdheid voor 
alles wat de preventie aan de bron en het hergebruik be-
treft.

De balans van vijf jaar acties inzake afvalstoffen is te 
uitgebreid om uitvoerig voorgesteld te worden. Voor deze 
vergadering wil ik me dan ook beperken tot een voorstel-
ling van de belangrijkste actiepijlers die uitgevoerd zijn.

Tijdens deze uiteenzetting zou ik bepaalde vaststellin-
gen willen doen. Ik zou ook van deze vergadering willen 
gebruikmaken om samen met u na te denken over de oriën-
tatie van een volgend afvalstoffenplan.

Het Afvalplan 2003-2007 past in de naleving van de hië-
rarchie van het afvalbeheer. Er zijn 5 niveaus :

1. preventie aan de bron;

2. hergebruik;

3. selectieve ophaling voor recyclage;
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4. valorisation énergétique;

5. élimination.

Compte tenu de la répartition des compétences avec mon 
collègue Emir Kir, je vous présenterai les actions relatives 
aux deux premiers niveaux, qui concernent la prévention 
au sens large.

Mon collègue vous présentera son bilan relatif à la ges-
tion des déchets. 

Les axes du Plan

Les axes du Plan en matière de prévention comprennent 
notamment des actions pour :

(1) dénoncer les gaspillages en matière de consommation;

(2) encourager la prévention à la source;

(3) soutenir la consommation durable par la promotion des 
produits plus respectueux de l’environnement ou des 
produits recyclés;

(4) développer le compostage à domicile et de proximité;

(5) soutenir le réemploi et la seconde main.

Les publics cibles

Le Plan concentrait son action sur certains publics ci-
bles :

I. les ménages;

II. les écoles;

III. les bureaux et les administrations publiques;

IV. les autres acteurs économiques.

A. BILAN DES ACTIONS

I. LES ACTIONS DE PRÉVENTION À DESTINATION DES MÉNAGES

La sensibilisation et l’éducation à l’environnement sont 
les clefs de voûte de toute politique environnementale et 
singulièrement de celle concernant la prévention des dé-
chets. 

Pour être effi cace, la communication doit permettre : 

– de toucher la plus large partie possible des habitants de 
la Région;

4. energetische valorisatie;

5. verwijdering.

Rekening houdende met de verdeling van de bevoegd-
heden met mijn collega Emir Kir, zal ik alleen de acties in 
verband met de eerste twee niveaus voorstellen. Ze hebben 
betrekking op preventie in brede zin. 

Mijn collega zal zijn balans betreffende het afvalbeheer 
voorstellen. 

Pijlers van het plan

De pijlers van het plan inzake preventie omvatten onder 
meer acties om :

(1) verspillingen aan de kaak te stellen;

(2) afvalstoffenpreventie aan de bron aan te moedigen;

(3) duurzame consumptie te ondersteunen door middel 
van de bevordering van milieuvriendelijke of gerecy-
cleerde producten;

(4) thuis- en wijkcompostering te ontwikkelen;

(5) hergebruik en gebruik van tweedehandsgoederen te 
ondersteunen.

Doelgroepen

De acties van het plan beoogden de volgende doelgroe-
pen :

 
I. gezinnen;

II. scholen;

III. kantoren en openbare besturen;

IV. andere economische actoren.

A. BALANS VAN DE ACTIES

I.  PREVENTIEACTIES VOOR GEZINNEN

Bewustmaking en milieueducatie zijn de sleutelelemen-
ten van elk milieubeleid en in het bijzonder van een beleid 
ter preventie van afvalstoffen.

Om effi ciënt te zijn, moeten de communicatieacties het 
mogelijk maken om :

– zo veel mogelijk inwoners van het Gewest te bereiken;
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– de diffuser des messages simples et effi caces.

Il faut aussi dégager des priorités thématiques puisqu’on 
ne peut pas communiquer sur tout en même temps.

Un audit par des professionnels a permis de défi nir une 
nouvelle stratégie globale. La communication s’appuie dé-
sormais :

– sur des actions transversales : les instruments de com-
munication abordent différentes thématiques telles que 
l’énergie, l’air, la mobilité;

– sur des outils intégrés : avec notamment le développe-
ment de campagnes sur l’empreinte écologique ou des 
publications telles que le journal « Ma ville notre pla-
nète ! » qui aborde désormais toutes les thématiques de 
la consommation et de la prévention des déchets.

(1) Dénoncer les gaspillages

Les actions dans ce domaine ont essentiellement concer-
né :

1) les gaspillages alimentaires;

2) les sacs de caisse et autres emballages de distribution;

3) la publicité et les toutes boîtes.

1) La problématique des gaspillages alimentaires peut pa-
raître anecdotique. Des études ont pourtant montré qu’à 
Bruxelles, ils représentent plus de 12 % de la poubelle 
ménagère ou 15 kg par personne par an.

 Cette problématique ouvre surtout la voie à la dyna-
mique de l’alimentation durable, un enjeu de société 
considérable qui devient à l’évidence une problématique 
planétaire de premier plan et qui va le rester pour les 
prochaines années.

2) Les sacs de caisses

 Le partenariat avec les distributeurs porte ses fruits 
puisqu’on estime que le nombre de sacs jetables dans les 
grands magasins a été réduit de deux tiers entre 2003 et 
2007.

 Bruxelles Environnement a concentré son action sur les 
petits commerces et a distribué, dans le cadre d’actions 
et de projets, plus de 90.000 sacs réutilisables.

3) Lutte contre la publicité et la presse gratuite

 Les actions contre la publicité et la presse gratuite ont 
été poursuivies mais n’ont pas fait l’objet d’une campa-
gne de grande ampleur.

– eenvoudige en doeltreffende boodschappen te versprei-
den.

Er moeten ook thematische prioriteiten gesteld worden, 
aangezien er niet tegelijkertijd over alle thema’s gecommu-
niceerd kan worden.

Na een audit door professionals is er een nieuwe alge-
mene communicatiestrategie tot stand gekomen. De com-
municatie berust nu meer op :

– transversale acties : communicatie-instrumenten omvat-
ten de verschillende thema’s zoals energie, lucht, mobi-
liteit;

– geïntegreerde instrumenten : met onder meer de ontwik-
keling van campagnes rond de ecologische voetafdruk 
of publicaties zoals het tijdschrift « Mijn stad onze pla-
neet ! », waarin voortaan ook andere thema’s dan afval 
aan bod komen.

(1) Verspillingen aan de kaak stellen

De acties in dit domein hebben hoofdzakelijk betrekking 
op :

1) voedselverspilling;

2) wegwerpzakken aan kassa’s en andere verpakkingen;

3) huis-aan-huisreclame en gratis pers.

1) Het probleem van de voedselverspilling kan anekdotisch 
lijken. Studies hebben nochtans vastgesteld dat voedsel-
afval meer dan 12 % van de huishoudelijke vuilnisbak 
vult, hetzij ongeveer 15 kg per persoon per jaar.

 Deze problematiek leidt tot het thema van duurzame 
voeding, een aanzienlijke maatschappelijke uitdaging 
die duidelijk een wereldprobleem wordt en zal blijven in 
de komende jaren.

2) Wegwerpzakken

 Het partnerschap met de distributeurs werpt zijn vruch-
ten af. Naar schatting is het aantal wegwerpzakken in 
grote winkels tussen 2003 en 2007 met 2/3 verminderd. 

 Leefmilieu Brussel heeft zijn campagnes op de kleine 
handelszaken toegespitst. Tijdens uiteenlopende acties 
en projecten heeft Leefmilieu Brussel meer dan 90.000 
herbruikbare zakken uitgedeeld. 

3) Huis-aan-huisreclame en gratis pers

 De bewustmakingsacties inzake reclamedrukwerk en 
gratis pers zijn voortgezet, maar  hebben geen deel uit-
gemaakt van een grote campagne.
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 A ce jour, on estime que près de 12 % des ménages 
bruxellois apposent l’étiquette adéquate sur leur boîte 
aux lettres. Ce n’est pas suffi sant et des réfl exions sont 
en cours sur la possibilité d’inverser la logique du sys-
tème.

(2) Encourager la prévention à la source

Les actions en faveur de la prévention ont été multiples 
et ont concerné aussi bien : 

1) la promotion des cadeaux dématérialisés;

2) la promotion des emballages réutilisables;

3) le lancement de projets pilotes sur les langes réutilisa-
bles;

4) le lancement d’appels à projets pour le développement 
de services de proximité.

La promotion des cadeaux dématérialisés s’est faite via 
des campagnes média à l’occasion des fêtes de fi n d’an-
née.

Bruxelles Environnement a démarré la promotion des 
emballages réutilisables en développant un service de prêt 
de gobelets réutilisables qui peuvent être loués pour les 
évènements publics.

La promotion des services de proximité vise à soutenir 
les actions de prêt ou de réparation, notamment pour les 
vélos.

(3) Promouvoir les produits respectueux de l’environ-
nement et développer les pratiques de consommation 
durable

Bruxelles Environnement a poursuivi son partenariat 
avec le Centre de recherche et d’information des organisa-
tions de consommateurs (CRIOC) dans le cadre de l’Obser-
vatoire bruxellois de la Consommation durable (l’OBCD). 
Les travaux de l’OBCD ont porté essentiellement sur :

– les produits engendrant des déchets dangereux;

– les aliments durables;

– les emballages.

Par ailleurs, l’OBCD a entamé une étude pour évaluer le 
phénomène du suremballage qui devra permettre d’orienter 
les campagnes à développer dans ce domaine.

Bruxelles Environnement, en collaboration avec la FE-
DIS, a également lancé une étude sur les possibilités de 

 Er wordt geschat dat bijna 12 % van de Brusselse ge-
zinnen de sticker op de brievenbus aangebracht heeft. 
Dat is echter niet voldoende en er wordt nagedacht over 
de mogelijkheid om de logica van het systeem om te
draaien.

(2) Afvalpreventie aan de bron aanmoedigen

De acties in dit domein zijn talrijk en hebben onder meer 
betrekking op :

1) de bevordering van gedematerialiseerde geschenken;

2) de bevordering van herbruikbare verpakkingen;

3) de ontwikkeling van haalbaarheidsstudies en testprojec-
ten voor herbruikbare luiers;

4) de lancering van projectenoproepen voor de ontwikke-
ling van buurtdiensten.

Via mediacampagnes tijdens de eindejaarsfeesten is het 
geven van gedematerialiseerde geschenken bevorderd.

Leefmilieu Brussel heeft het hergebruik van verpakkin-
gen bevorderd door een uitleendienst voor herbruikbare 
drinkbekers te ontwikkelen. De bekers kunnen voor allerlei 
evenementen ontleend worden.

De bevordering van buurtdiensten beoogt de ondersteu-
ning van uitleen- of herstelacties – onder meer voor fi et-
sen.

(3) Milieuvriendelijke producten bevorderen en duur-
zame consumptiepraktijken ontwikkelen

Leefmilieu Brussel heeft zijn partnerschap met het On-
derzoeks- en Informatiecentrum van de Verbruikersorgani-
saties (OIVO) voortgezet. Dat heeft geleid tot de oprichting 
van het Brussels Observatorium voor Duurzame Consump-
tie (BODC). De werkzaamheden van het BODC hebben 
hoofdzakelijk betrekking op :

– producten die gevaarlijk afval veroorzaken;

– duurzame voeding;

– verpakkingen.

Bovendien bestudeert het BODC het fenomeen van de 
oververpakking. Dankzij de evaluatie zullen de campagnes 
in dit domein in de toekomst beter georiënteerd kunnen 
worden.

Leefmilieu Brussel heeft ook, in samenwerking met FE-
DIS, een haalbaarheidsstudie gelanceerd naar de mogelijke 
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développer un système d’étiquetage écologique spécifi que 
permettant de mettre en évidence les caractéristiques envi-
ronnementales des produits.

Il s’agit là, à mon avis, de travaux importants qui vont 
déboucher sur le développement d’initiatives pilotes pion-
nières dans notre pays, voire en Europe.

(4) Développer le compostage à domicile

La promotion du compostage décentralisé repose en 
grande partie sur la dynamique des maîtres composteurs 
qui développent de multiples activités telles que des stands 
de promotion du compostage, des ateliers pratiques, des 
visites de sites et de jardins, des animations. Ces activités 
sont développées en partenariat avec les communes. On 
compte actuellement près de 300 maîtres composteurs en 
Région de Bruxelles-Capitale.

On estime que 30 % des Bruxellois avec jardin prati-
quent le compostage à domicile, ce qui permet à la Région 
d’éviter les coûts inhérents à la collecte et le traitement 
d’environ 4.000 tonnes de déchets organiques par an.

(5) Soutenir le réemploi et la seconde main

Mon action principale dans ce domaine a visé à renfor-
cer les soutiens de la Région aux entreprises d’économie 
sociale actives dans la récupération des déchets. Ces sou-
tiens passent par un subside octroyé pour chaque tonne de 
déchets collectés et réutilisés.

Des subsides à l’ASBL « Ressources » ont permis aux 
entreprises du secteur de se professionnaliser, de dévelop-
per un label de qualité et de mettre en place un système de 
traçabilité pour les appareils collectés.

Enfi n, j’ai mis en place une procédure d’agrément des 
entreprises du secteur qui leur donne accès à des taux de 
TVA réduits pour les objets que les entreprises remettent 
sur le marché.

Ces soutiens fi nanciers ne sont pas jetés par la fenê-
tre puisque les cinq acteurs agréés ont collecté plus de 
5.000 tonnes de déchets en 2005 (soit 5 kg par habitant par 
an).

II. LES ACTIONS DANS LES ÉCOLES

Bruxelles Environnement développe et coordonne un 
programme étendu d’éducation à l’environnement à desti-
nation des professeurs et des élèves.

invoering van een specifi ek etiketteringsysteem waarbij de 
milieueigenschappen van producten vermeld worden.

Volgens mij zijn het belangrijke acties die zullen uit-
monden in de ontwikkeling van initiatieven die niet alleen 
veelbelovend zijn, maar die ook een primeur zullen zijn 
voor ons land en zelfs voor Europa.

(4) Thuiscompostering ontwikkelen

De bevordering van gedecentraliseerde compostering 
steunt grotendeels op het dynamische netwerk van Brus-
selse compostmeesters dat talrijke activiteiten organiseert, 
zoals promotiestands voor compostering, praktische work-
shops, bezoeken aan sites en tuinen, animaties etc. Deze 
activiteiten worden ontwikkeld in partnerschap met de ge-
meenten. Het Brussels Hoofdstedelijk Gewest telt op dit 
ogenblik bijna 300 compostmeesters.

Geschat wordt dat 30 % van de Brusselaars met een tuin 
aan thuiscompostering doet. Op die manier kan het Ge-
west elk jaar de omhaling en de verwerking van ongeveer
4.000 ton organisch afval uitsparen.

(5) Hergebruik en gebruik van tweedehandsgoederen 
ondersteunen

Mijn belangrijkste actie in dit domein had betrekking op 
het versterken van de steun van het Gewest aan de onder-
nemingen uit de sector van de sociale economie die actief 
zijn in het domein van de recuperatie van afval. De onder-
steuning gebeurt via een toelage per ton ingezameld en her-
gebruikt afval.

De toelagen aan de vzw « Ressources » hebben het voor 
de ondernemingen uit de sector mogelijk gemaakt om zich 
te professionaliseren, om een kwaliteitslabel te ontwikke-
len en om een traceersysteem voor ingezamelde apparaten 
te uit te werken.

Tot slot heb ik een erkenningsprocedure voor de onder-
nemingen uit de sector ingesteld. De erkenning geeft hen 
recht op een verlaagd btw-tarief voor de goederen die zij in 
de handel aanbieden.

Deze fi nanciële ondersteuning werpt zijn vruchten 
af, want de 5 erkende actoren hebben in 2005 meer dan 
5.000 ton afval ingezameld (zijnde 5 kg per persoon per 
jaar).

II. ACTIES VOOR SCHOLEN

Leefmilieu Brussel ontwikkelt en coördineert een uitge-
breid programma van milieueducatie voor leerkrachten en 
leerlingen.
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De nombreux outils sont mis à leur disposition et no-
tamment : 

– des animations dans des classes relais;

– des projets thématiques appelés « clef sur porte »;

– une mallette pédagogique à destination des enseignants 
du primaire;

– des kits pour les élèves de première année primaire;

– des formations pour les professeurs.

Bruxelles Environnement dispose désormais d’une base 
de contacts de plus de 750 enseignants francophones et 
néerlandophones. 

Depuis 2003, les formations ont été étendues au secon-
daire avec des animations sur l’empreinte écologique.

Enfi n, depuis 2003, des projets visent à développer le 
management environnemental dans les écoles. Ils mobili-
sent le corps enseignant et la direction des écoles pour dé-
velopper des solutions concrètes dans les établissements.

Selon une enquête auprès de 200 écoles, on estime qu’en 
moyenne 72 % des élèves des écoles sont concernés par au 
moins une mesure en matière de prévention.

III. LES ACTIONS À DESTINATION DES BUREAUX ET DES ADMINIS-
TRATIONS PUBLIQUES

Les bureaux doivent bien évidemment être une cible pri-
vilégiée à Bruxelles. Et le papier constitue sans conteste un 
fl ux prioritaire.

Bruxelles Environnement a démarré, en 2004, des ac-
tions pilotes en entreprises qui ont montré qu’il est possible 
de réduire de 20 % la consommation de papier sans faire 
d’efforts trop importants.

Ces résultats ont conduit Bruxelles Environnement à dé-
velopper la campagne « To Print or not to Print ».

Bruxelles Environnement met à disposition des entrepri-
ses toute une série d’outils pratiques :

– outils d’auto-diagnostic;

– kits de communication pour impliquer le personnel;

– outils de formation en ligne.

Talrijke instrumenten staan te hunner beschikking, on-
der meer : 

– animaties in schakelklassen;

– themaprojecten, de zogenaamde « sleutel-op-de-deur-
projecten »;

– een pedagogische koffer voor leerkrachten van het ba-
sisonderwijs;

– milieukits voor leerlingen van het eerste leerjaar;

– opleidingen voor leerkrachten.

Leefmilieu Brussel beschikt voortaan over een databank 
met de gegevens van ruim 750 Franstalige en Nederlands-
talige leerkrachten.

Sinds 2003 zijn er ook opleidingen voor het secundair 
onderwijs. Het betreft animaties over de ecologische voet-
afdruk.

Tot slot werkt Leefmilieu Brussel sinds 2003 ook aan 
de uitbouw van projecten voor de ontwikkeling van een 
mi lieumanagement in scholen. Die projecten willen het 
onderwijzend personeel en de directie ertoe aanzetten con-
crete oplossingen voor hun instellingen uit te werken.

Volgens een enquête bij 200 leerlingen zou gemiddeld 
72 % van de leerlingen bereikt worden door ten minste een 
preventiemaatregel.

III. ACTIES VOOR KANTOREN EN OPENBARE BESTUREN

Kantoren vormen uiteraard een belangrijke doelgroep in 
Brussel. In het kader van de afvalproblematiek is het voor-
komen en het beheren van het papiergebruik ongetwijfeld 
prioritair.

Sinds 2004 heeft Leefmilieu Brussel proefprojecten in 
ondernemingen opgestart. Die projecten tonen aan dat het 
mogelijk is om het papierverbruik met bijna 20 % terug te 
dringen zonder al te grote inspanningen.

Die resultaten hebben Leefmilieu Brussel ertoe aangezet 
om de campagne « To print or not to print » uit te werken.

Leefmilieu Brussel stelt de ondernemingen een hele 
reeks praktische instrumenten ter beschikking :

– instrumenten voor zelfdiagnose;

– communicatiekit voor het personeel;

– online opleiding.
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Les entreprises de plus de 50 personnes peuvent dispo-
ser d’un encadrement personnalisé réalisé par des « faci-
litateurs papier ». Les facilitateurs peuvent au besoin se 
rendre sur place et aider les responsables de l’entreprise 
à dresser un état des consommations, à concevoir un plan 
d’action et à le mettre en œuvre.

Bruxelles Environnement a élaboré divers outils et dé-
veloppé un partenariat avec l’Association de la Ville et des 
Communes de la Région de Bruxelles-Capitale pour orga-
niser des ateliers de formation à l’introduction de clauses 
environnementales dans les cahiers des charges pour les 
administrations communales bruxelloises.

Bruxelles Environnement a développé des outils tels que 
des fi ches pratiques et des modèles de cahiers des charges 
types pour toute une série d’articles de bureaux et autres 
achats courants pour les administrations.

Bruxelles Environnement a également rencontré les ac-
teurs publics concernés pour évaluer les freins et les leviers 
à une meilleure politique d’achat durable.

Enfi n, Bruxelles Environnement prépare une nouvelle 
circulaire pour actualiser et compléter la circulaire « Go-
suin-Chabert » de 1993 sur l’éco-consommation et la ges-
tion des déchets dans les administrations régionales et 
com munales. Cette nouvelle circulaire, plus ambitieuse, 
permettra un réel accompagnement des administrations vi-
sées.

IV. LES ACTIONS À DESTINATION DES AUTRES ACTEURS ÉCONOMI-
QUES

Pour les déchets non ménagers, la stratégie s’appuie 
sur une combinaison d’instruments réglementaires et de 
contrôle, d’instruments de sensibilisation et sur la mise en 
œuvre de la responsabilité des producteurs.

Des actions de communication ont été développées. 
Bruxelles Environnement travaille dans ce domaine en 
partenariat avec l’ Agence Bruxelloise pour l’Entreprise 
(ABE) pour un accès plus facile aux entreprises.

Mais la communication à destination des entreprises 
s’appuie essentiellement sur le label « Entreprises écody-
namiques ».

En effet, dans le cadre du label, Bruxelles-Environne-
ment propose plusieurs formules d’encadrement aux entre-
prises pour les aider dans leurs démarches de certifi cation 
environnementale. Il met à leur disposition des outils tels 
que des primes, des conseillers, des formations, des guides 
pratiques.

Le label, c’est par exemple plus de 120 demi-journées de 
formation attribuées en 2007.

Deze begeleiding wordt aangeboden aan geïnteresseerde 
ondernemingen met meer dan 50 werknemers. Indien nodig 
gaan de facilitatoren ter plaatse om de bedrijfsverantwoor-
delijken te helpen bij de opstelling van de verbruiksstaat, 
de uitwerking van een actieplan en de toepassing ervan.

Leefmilieu Brussel heeft meerdere instrumenten ontwik-
keld en is een partnerschap aangegaan met de Vereniging 
van de Stad en de Gemeenten van het Brussels Hoofdste-
delijk Gewest om opleidingen te organiseren voor de op-
name van milieuclausules in de bestekken voor Brusselse 
gemeentebesturen.

Leefmilieu Brussel heeft instrumenten ontwikkeld zoals 
praktische fi ches, typebestekken voor een hele reeks kan-
toorartikelen en andere courante aankopen voor de bestu-
ren.

Leefmilieu Brussel heeft ook een ontmoeting gehad met 
de openbare actoren om de hinderpalen en de mogelijkhe-
den van een beter duurzaam aankoopbeleid te evalueren.

Tot slot bereidt Leefmilieu Brussel een nieuwe rond-
zendbrief voor om de rondzendbrief « Gosuin-Chabert » 
van 1993 over de ecoconsumptie en het afvalstoffenbeheer 
door de gemeentelijke en gewestelijke administraties te ac-
tualiseren en aan te vullen. Door deze nieuwe, ambitieu-
zere rondzendbrief kunnen de beoogde administraties op 
een echte begeleiding rekenen.

IV. ACTIES VOOR ANDERE ECONOMISCHE ACTOREN

Voor niet-huishoudelijk afval steunt de strategie op een 
combinatie van regelgevende instrumenten, controle-in-
strumenten, bewustmakingsinstrumenten en op de respon-
sabilisering van de producenten. 

Er zijn communicatieacties ontwikkeld. Leefmilieu 
Brussel werkt in dit domein samen met het Brussels Agent-
schap voor de Onderneming (BAO) om de toegang tot de 
ondernemingen te vergemakkelijken.

De communicatie naar de ondernemingen toe steunt 
hoofdzakelijk op het label « Ecodynamische Onderne-
ming ».

In het kader van het label biedt Leefmilieu Brussel de 
ondernemingen meerdere begeleidingsformules aan om 
hen te helpen in hun milieucertifi catieproces. Het betreft 
onder meer instrumenten zoals premies, raadgevers, oplei-
dingen, praktische handleidingen, etc.

Het label vertegenwoordigt bijvoorbeeld meer dan 
120 halve dagen opleiding in 2007.
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On peut se réjouir qu’à la fi n 2007, on comptait en Ré-
gion bruxelloise près de 100 entreprises écolabellisées dont 
près de 50 avec deux étoiles et 8 avec trois étoiles.

Les actions de contrôle ont été renforcées en priorité 
pour certains déchets dangereux, et notamment :

– les déchets d’amiante : les actions de contrôle ont été 
complétées par l’adoption, en avril 2008, d’un arrêté qui 
renforce les contrôles et simplifi e les démarches pour les 
professionnels dans les chantiers d’enlèvement d’amian-
te; Bruxelles Environnement a fait réaliser également une 
étude préalable à la mise en place de solutions concrètes 
pour les déchets d’amiante des particuliers;

– les déchets animaux : suite aux crises de la dioxine et de 
la vache folle, la Région a mis en place des procédures 
d’enregistrement et de contrôle des fi lières de transport 
et de transformation des sous-produits animaux;

– les sols et terres contaminés : en mai 2004, la Région 
a adopté l’ordonnance « sol » et mis en place le fonds 
BOFAS pour les stations-service.

Le dernier instrument que je citerai est la mise en œuvre 
de la responsabilité des producteurs. Pas moins de 11 fl ux 
sont maintenant visés par cet instrument. La Région bruxel-
loise et la Belgique sont ainsi considérées comme des pion-
nières en Europe en ce domaine.

Il s’agit d’un instrument effi cace mais contraignant 
puisqu’il suppose la tenue de négociations parfois longues 
et diffi ciles avec les entreprises et avec les autres Régions. 
Même si les résultats peuvent être considérés comme glo-
balement positifs, il faudra veiller à l’avenir à ce que ce 
que l’on peut considérer comme une « délégation de ser-
vice public » garantisse à la fois une protection optimale 
de l’environnement et un contrôle suffi sant sur les fi lières 
mises en place.

Il s’agit là, à mon sens, d’un chantier important pour le 
prochain Plan déchets.

B. CONSTATS ET PERSPECTIVES

Je profi te de cette transition pour tirer quelques conclu-
sions du bilan succinct que je vous ai présenté et entamer 
le débat sur les grandes lignes de force d’une politique des 
déchets à Bruxelles.

1. La politique de gestion des déchets doit continuer à ac-
corder la priorité aux actions de prévention.

Mais l’effi cacité de ces actions devrait être renforcée et 
évaluée.

De formule kent steeds meer succes : eind 2007 beschik-
ten bijna 100 ondernemingen in het Brussels Hoofdstede-
lijk Gewest over een ecolabel, waarvan bijna 50 met twee 
sterren en 8 met drie sterren.

De controleacties zijn versterkt, vooral voor bepaalde 
gevaarlijke afvalstoffen, onder meer :

– asbestafval : de controleacties zijn aangevuld door de 
goedkeuring, in april 2008, van een besluit ter verster-
king van de controles en ter vereenvoudiging van de 
procedures voor professionelen in het geval van werven 
voor de verwijdering van asbest. Leefmilieu Brussel 
heeft ook een studie uitgevoerd naar de invoering van 
concrete oplossingen voor het asbestafval van particu-
lieren;

– dierlijk afval : na meerdere crisissen vanwege de veront-
reiniging van de voedselketen (dioxine, BSE) heeft het 
Gewest registratie- en controleprocedures voor de ver-
voer- en verwerkingsketens van dierlijke bijproducten 
ingesteld;

– bodem- en grondverontreiniging : in mei 2004 is de 
« bodemordonnantie » goedgekeurd. Sindsdien is het 
BOFAS-fonds voor tankstations operationeel.

Het laatste instrument dat ik wil aanhalen is de responsa-
bilisering van de producenten. Voor niet minder dan 11 ca-
tegorieën van afval geldt er een terugnameplicht. In dit 
domein zijn het Brussels Hoofdstedelijk Gewest en België 
echte Europese pioniers.

Het gaat om een doeltreffend maar ingewikkeld instru-
ment, aangezien er met de ondernemingen en met de an-
dere Gewesten vaak lange en moeilijke onderhandelingen 
nodig zijn. Ook al kunnen de resultaten als positief worden 
beschouwd, toch zal men er in de toekomst voor moeten 
waken dat wat men als een « afvaardiging van openbare 
dienstverlening » kan beschouwen, zowel een optimale 
bescherming voor het leefmilieu waarborgt als een toerei-
kende controle voor de ingestelde systemen.

Dit is volgens mij een belangrijke werf voor het volgend 
Afvalplan.

B. VASTSTELLINGEN EN VOORUITZICHTEN

Graag zou ik enkele conclusies trekken uit de beknopte 
balans die ik u voorgesteld heb. Ik wil ook het debat op 
gang brengen over de krachtlijnen die een toekomstig af-
valplan moeten typeren.

1. Het beleid inzake afvalbeheer moet preventieacties 
voorop blijven stellen.

De doeltreffendheid van die acties moet echter verbeterd 
en geëvalueerd worden.
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Il faut notamment veiller à ce que les campagnes tou-
chent également les publics les moins conscientisés. Il pa-
raît dans ce cadre intéressant de pouvoir s’appuyer sur les 
acteurs locaux pour adapter les messages aux spécifi cités 
des différents publics cibles.

Il faut professionnaliser les campagnes de communica-
tion et évaluer leur impact. Cela implique cependant d’amé-
liorer de manière signifi cative les données existantes sur la 
production et la gestion des déchets à Bruxelles.

2. Il faut continuer à valoriser le potentiel d’emplois lo-
caux dans les activités de réemploi et de seconde main.

Il faut également explorer d’autres pistes dans d’autres 
domaines tels que la démolition sélective de bâtiments.

3. Il faut prolonger les actions de prévention à la source 
par des actions de sensibilisation à la consommation du-
rable.

Les déchets sont le refl et de nos modes de consommation 
et il est de plus en plus évident que nos modes de consom-
mation ne sont ni soutenables, ni équitables.

Il faut donc mettre en place les outils qui permettent :

– aux citoyens de reconnaître les produits favorables à 
l’environnement;

– de mettre ces produits davantage en évidence;

– d’encourager la consommation de ces produits par des 
campagnes d’information ou des incitants fi nanciers.

Cela passe bien entendu par des actions au niveau fé-
déral mais je reste convaincue que la Région a un rôle à 
jouer en partenariat avec tous les acteurs de la chaîne de 
distribution.

4. La prévention des déchets doit s’étendre à d’autres pu-
blics cibles.

Il reste des potentiels importants de réduction des dé-
chets auprès d’autres cibles que les ménages. Je pense no-
tamment aux sources importantes de déchets à Bruxelles 
que sont les bureaux, les commerces, les écoles et les in-
dustries.

Les campagnes de sensibilisation à leur attention doi-
vent être développées et les outils doivent être renforcés.

Er moet onder meer op toegezien worden dat de cam-
pagnes ook de minst bewuste doelgroepen bereiken. In dit 
kader lijkt het interessant om gebruik te maken van plaat-
selijke actoren om de boodschappen over te brengen en aan 
te passen aan de specifi eke kenmerken van de verschillende 
doelgroepen.

De communicatiecampagnes moeten geprofessionali-
seerd worden en hun impact moet geëvalueerd worden. Dat 
betekent echter dat de bestaande gegevens over de produc-
tie en het beheer van afvalstoffen in het Brussels Hoofdste-
delijk Gewest aanzienlijk verbeterd moeten worden.

2. Het potentieel aan plaatselijke werkgelegenheid in de 
sectoren van het hergebruik en het tweedehandsgebruik 
van goederen moet verder gevaloriseerd worden.

Er moeten ook andere pisten in andere domeinen onder-
zocht worden, zoals de selectieve afbraak van gebouwen.

3. De preventieacties aan de bron moeten doorgetrokken 
worden naar bewustmakingsacties voor duurzame con-
sumptie.

Afval is een weerspiegeling van onze consumptie en stu-
dies tonen steeds duidelijker aan dat onze consumptieme-
thoden niet houdbaar en niet eerlijk zijn.

Er moeten dus instrumenten ingevoerd worden die het 
mogelijk maken om :

– voor de burgers om milieuvriendelijke producten te her-
kennen;

– milieuvriendelijke producten meer in de kijker te plaat-
sen;

– het verbruik van milieuvriendelijke producten aan te 
moedigen door informatie- of fi nanciële aanmoedigings-
campagnes.

Hiervoor zijn er natuurlijk acties op federaal niveau no-
dig, maar ik ben ervan overtuigd dat het Gewest een be-
langrijke rol kan spelen via een partnerschap met alle scha-
kels van de keten.

4. Afvalstoffenpreventie moet zich tot andere doelgroepen 
richten. 

Bij andere doelgroepen dan de gezinnen is er nog een 
belangrijke vermindering van afvalstoffen mogelijk. Voor 
Brussel denk ik onder meer aan grote producenten van 
afvalstoffen, zoals kantoren, handelszaken, scholen en de 
industriesector.

Voor deze doelgroepen moeten er bewustmakingscam-
pagnes ontwikkeld worden. De instrumenten moeten ver-
sterkt worden. 
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5. Il faut renforcer la mise en œuvre effective du pollueur-
payeur.

Les obligations de reprise sont un instrument. Mais il 
existe d’autres instruments économiques ou réglementaires 
qui ne sont pas encore mis en œuvre en Région bruxelloi-
se. Je pense notamment aux taxes sur l’élimination ou aux 
obligations de tri.

6. La politique des déchets peut aider la Région et ses en-
treprises à être plus compétitives.

Avec un pétrole qui frôle les 150 dollars le baril, la pré-
servation des ressources naturelles n’est plus seulement une 
question environnementale. Cela devient un enjeu écono-
mique et un facteur de compétitivité pour les entreprises.

Mais au-delà, il faut aussi valoriser le potentiel d’em-
plois liés à la réutilisation et au recyclage. Il faut donc cher-
cher à développer les fi lières qui font actuellement défaut 
à Bruxelles.

7. Il faut renforcer les moyens de collecte des déchets dan-
gereux.

Il existe encore trop peu de solutions à Bruxelles pour 
certains déchets dangereux produits en petites quantités. Il 
y a lieu de davantage responsabiliser les producteurs en la 
matière. Je pense notamment à l’intérêt d’instaurer des mé-
canismes de responsabilité des producteurs ou à des systè-
mes de consigne pour les produits dangereux. ».

II. Exposé
du secrétaire d’Etat Emir Kir

Le secrétaire d’Etat Emir Kir a tenu, devant les commis-
saires, l’exposé suivant :

« Après le bilan général dressé par ma collègue, je sou-
haiterais brièvement compléter votre information par la 
lecture du tableau récapitulatif de l’évolution des tonnages 
par catégorie de déchets.

Si l’on se concentre sur le résultat des huit dernières 
années, on peut constater que le volume des déchets tout-
venant, c’est-à-dire le solde des déchets non triés collectés 
dans les sacs blancs, est en diminution constante, passant 
de 395.000 tonnes en 2000 à 350.000 tonnes en 2007, soit 
une diminution de 45.000 tonnes. La diminution est régu-
lière et aucune année ne fait exception.

5. De effectieve toepassing van het principe van « de ver-
vuiler betaalt » moet versterkt worden.

De terugnameplicht is een instrument. Er bestaan echter 
andere economische en regelgevende instrumenten die nog 
niet van toepassing zijn in het Brussels Hoofdstedelijk Ge-
west. Ik denk onder meer aan heffi ngen op de verwijdering 
van afvalstoffen of aan een sorteerplicht.

6. Het afvalstoffenbeleid kan het Gewest en zijn onderne-
mingen helpen om competitiever te zijn. 

Nu aardolie met de grens van 150 dollar per vat fl irt, 
is het behoud van de natuurlijke rijkdommen niet langer 
uitsluitend een milieuaangelegenheid. Het is ook een eco-
nomische uitdaging en een concurrentiefactor voor de on-
dernemingen.

Daarnaast moet ook het potentieel aan werkgelegenheid 
van activiteiten rond het hergebruik en de recyclage van 
goederen gevaloriseerd worden. Er moeten dus circuits 
ontwikkeld worden die op dit ogenblik nog niet bestaan in 
Brussel.

7. De middelen voor de inzameling van gevaarlijke afval-
stoffen moeten versterkt worden.

In Brussel bestaan er nog te weinig oplossingen voor 
bepaalde gevaarlijke afvalstoffen die in kleine hoeveelhe-
den geproduceerd worden. De producenten ter zake moeten 
meer geresponsabiliseerd worden. Ik denk daarbij onder 
meer aan de instelling van aansprakelijkheidsmechanismen 
voor de producenten of aan terugnamesystemen voor ge-
vaarlijke producten. ».

II. Uiteenzetting
van staatssecretaris Emir Kir

Staatssecretaris Emir Kir heeft voor de commissieleden 
de volgende uiteenzetting gehouden :

« Na de algemene balans die door mijn collega werd 
toegelicht, wil ik op beknopte wijze uw informatie aanvul-
len door commentaar te geven bij de tabel die een samen-
vatting geeft van de evolutie van het aantal ton voor elke 
afvalsoort.

Indien men het resultaat van de jongste acht jaren be-
kijkt, kan men vaststellen dat het volume van het restafval, 
dat is het saldo van het niet gesorteerde afval dat in de witte 
zakken werd opgehaald, constant daalt en van 395.000 ton 
in 2000 naar 350.000 ton in 2007 is gezakt, of een daling 
van 45.000 ton. De daling zet zich regelmatig door en geen 
enkel jaar is daarop een uitzondering.
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La ligne reprenant le total des déchets tout-venant aux-
quels on ajoute les collectes sélectives jaunes et bleues, le 
verre et les déchets de jardin, est également en diminution, 
passant de 466.000 tonnes en 2000 à 449.000 tonnes en 
2007, soit une diminution de 17.000 tonnes.

Ces chiffres permettent de conclure à une diminution 
globale des déchets collectés et traités par l’ABP mais éga-
lement à une évolution contraire entre le tout-venant qui 
diminue et les collectes sélectives qui augmentent signifi -
cativement d’année en année.

Les tendances sont donc positives par rapport à la politi-
que que la Région mène en matière de gestion des déchets.

Je passe maintenant aux diverses catégories.

Le verre tout d’abord montre une forte progression, pas-
sant 12.000 tonnes en 2000 à 20.000 en 2007. La progres-
sion des quatre dernières années reste impressionnante avec 
plus de 4.000 tonnes supplémentaires par an depuis 2004. 
Je ne reviens pas sur le tri verre blanc/verre de couleur qui 
offre des résultats de tri quasi parfaits, preuve de l’intérêt 
des Bruxellois à améliorer leur environnement.

 

De leur côté, les quantités de PMC (sacs bleus) et de 
papiers/cartons (sacs jaunes) se maintiennent à des niveaux 
élevés depuis quelques années, soit 56.000 tonnes pour la 
fraction jaune depuis 2004 venant de 45.000 en 2000.

Les tonnages « bleus » se maintiennent également, même 
si l’interdiction du verre dans les sacs laisse apparaître une 
diminution faciale les deux dernières années. Globalement, 
la collecte de cette catégorie de déchets est également en 
augmentation même si les évolutions sont moins impor-
tantes que ce n’est le cas pour le verre et les déchets de 
jardin.

Ces résultats montrent clairement que l’action du Gou-
vernement et de mon département doivent se concentrer sur 
l’amélioration du tri sélectif des fractions papiers/cartons 
et des PMC. Les analyses montrent cependant que les ton-
nages papiers sont assez élevés pour le potentiel existant. 
C’est plus particulièrement dans la fraction « bleu » que des 
améliorations substantielles devront être apportées.

Je vous renvoie au prochain Plan déchets qui sera pré-
senté à la rentrée de septembre pour vous détailler les ac-
tions que je compte mener en la matière. ».

III. Echange de vues

La présidente rappelle combien la thématique des dé-
chets intéresse la commission.

De lijn waarin aan het restafval ook de selectieve opha-
ling via de blauwe en gele zakken is toegevoegd, het glas 
en het groenafval, toont eveneens een daling, namelijk van 
466.000 ton in 2000 naar 449.000 ton in 2007, of een daling 
van 17.000 ton.

Deze aantallen leiden tot het besluit dat het volume van 
het door het ANB opgehaalde en verwerkte afval globaal 
daalt, maar ze wijzen ook op tegengestelde evoluties voor 
het restafval waarvan het volume voortdurend daalt en de 
selectieve ophalingen waarvan het volume van jaar tot jaar 
betekenisvol stijgt.

Ten aanzien van het door het Gewest gevoerde afvalbe-
leid zijn dat positieve tendensen.

Ik bekijk nu de evoluties voor de diverse afvalsoorten.

Voor het glasafval is er een forse stijging van 12.000 ton 
in 2000 naar 20.000 ton in 2007. De stijging in de vier 
jongste jaren is indrukwekkend, want sinds 2004 stijgt het 
ingezameld volume met meer dan 4.000 ton per jaar. Ik zal 
hier niet uitweiden over het sorteren van wit en gekleurd 
glas, maar toch melden dat er op dat vlak bijna een perfect 
sorteerresultaat wordt gehaald, hetgeen de belangstelling 
en de inzet van de inwoners van ons Gewest voor de verbe-
tering van hun leefmilieu bewijst.

Ook het volume van de PMD-ophalingen (blauwe zak-
ken) en van papier/karton (gele zakken) blijft al enkele ja-
ren op een hoog niveau, namelijk op 56.000 ton voor de 
gele fractie sinds 2004, komende van 45.000 ton in 2000.

Het « blauwe » volume blijft eveneens op niveau, al 
heeft het verbod op het plaatsen van glas in de zakken
uiteraard de twee jongste jaren voor een heel lichte daling 
gezorgd. Globaal is het opgehaald volume voor deze afval-
soort echter ook stijgend, al is de evolutie minder groot dan 
voor glas en groenafval.

Deze resultaten tonen duidelijk aan dat de acties van de 
Regering en van mijn departement moeten gericht zijn op 
de verbetering van het selectief sorteren van de afvalfracties 
papier/karton en PMD. Uit analyses blijkt echter wel dat het 
papiervolume hoog genoeg is ten aanzien van het aanwe-
zige potentieel. Het is dus vooral in de « blauwe » fractie dat 
er grondige verbeteringen moeten worden bereikt.

Ik verwijs naar het nieuwe afvalplan dat u in september 
zal worden voorgelegd voor het geven van details over de 
acties die ik ter zake wil voeren. ».

III. Gedachtewisseling

De voorzitter herinnert eraan dat de afvalproblematiek 
de commissie erg boeit.
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Mme Anne Swaelens constate que la mise en œuvre du 
Plan déchets est une réussite. Des gestes forts ont été posés 
mais les efforts doivent être poursuivis.

La députée voudrait savoir si, en matière de prévention 
à la source, les écoles étaient sollicitées ou s’il s’agissait 
d’une démarche volontaire de leur part.

Par ailleurs, les outils mis en place dans le cadre de 
l’opération « To print or not to print » ont-ils rencontré du 
succès ? Comment sont-ils concrètement utilisés ?

Mme Jacqueline Rousseaux remarque que la plupart des 
aliments présents en grande surface sont vendus préembal-
lés en grande quantité. Afi n d’éviter une croissance des dé-
chets alimentaires, n’y a-t-il pas lieu d’agir à ce niveau ?

La ministre ne devrait-elle pas également inciter le Par-
lement à consommer moins de papier (les députés reçoivent 
parfois le même jour cinq enveloppes avec une seule feuille 
par enveloppe) et, de manière générale, moins d’énergie 
(certaines lampes ne s’éteignent pas) ? Le Parlement de-
vrait pourtant montrer l’exemple.

La présidente rappelle que le Parlement de la Région de 
Bruxelles-Capitale est une entreprise labellisée « éco-dyna-
mique » mais reconnaît qu’il y a des choses à améliorer.

M. Paul Galand se réjouit des progrès engendrés et sug-
gère d’aligner la périodicité des deux plans. L’intervenant 
se félicite par ailleurs de la diffusion du périodique « Ma 
ville notre planète ! ».

Le député se demande également s’il existe des contacts 
entre les ministres belges de l’Environnement et leurs ho-
mologues européens au niveau de l’étiquetage.

Quelque chose est-il fait dans les écoles au niveau du 
compostage ?

M. Paul Galand estime ensuite que la consommation 
d’énergie au Parlement concerne d’abord les députés et 
doit se débattre au sein du Bureau, quitte à faire appel aux 
conseils de la Région. Par ailleurs, qu’est-il fait à propos des 
achats durables et des cahiers des charges ? Cela concerne 
tous les secteurs.

Enfi n, des initiatives sont-elles prises au sein des mou-
vements de jeunesse et des clubs sportifs, ainsi qu’à l’égard 
des organisateurs d’évènements ?

La présidente annonce qu’elle déposera une proposition 
d’ordonnance modifi ant l’ordonnance du 7 mars 1991 re-
lative à la prévention et à la gestion des déchets, afi n de 
mettre un terme à l’utilisation des sacs plastiques jetables 
et visant au développement d’alternatives respectueuses de 
l’environnement.

Mevrouw Anne Swaelens stelt vast dat de uitvoering van 
het afvalstoffenplan een succes is. Er zijn sterke zetten ge-
daan, maar de inspanning moet voortgezet worden.

De volksvertegenwoordiger vraagt of op het vlak van 
afvalpreventie aan de bron de medewerking van de scholen 
gevraagd werd, ofwel of die scholen daar zelf het initiatief 
toe genomen hebben.

Hebben de instrumenten in het kader van de operatie 
« To print or not to print » succes gehad ? Hoe zijn die 
concreet gebruikt ?

Mevrouw Jacqueline Rousseaux wijst erop dat de meeste 
voedingswaren in de grootwarenhuizen in grote hoeveelhe-
den voorverpakt zijn. Moet men niets ondernemen om een 
toename van voedselafval te voorkomen ?

Moet de minister het Parlement niet aanzetten om min-
der papier te verbruiken (de volksvertegenwoordigers krij-
gen soms dezelfde dag vijf enveloppen met een enkel blad 
per enveloppe) en in het algemeen minder energie te ver-
kwisten (sommige lampen gaan niet uit) ? Het Parlement 
zou toch het voorbeeld moeten geven.

De voorzitter herinnert eraan dat het Brussels Hoofdste-
delijk Parlement een onderneming met een ecodynamisch 
label is, maar geeft toe dat er nog werk aan de winkel is.

De heer Paul Galand is blij met de vooruitgang en stelt 
voor om de periodiciteit van de twee plannen op elkaar af te 
stemmen. De spreker is verheugd over de verspreiding van 
het tijdschrift « Mijn stad onze planeet ! ».

De volksvertegenwoordiger vraagt of er contacten zijn 
tussen de Belgische ministers voor leefmilieu en hun Euro-
pese collega’s op het vlak van de etikettering.

Wordt er in de scholen iets gedaan op het vlak van com-
postering ?

De heer Paul Galand meent dat het energieverbruik in 
het Parlement een zaak is voor de parlementsleden en het 
Bureau. Indien nodig kan het advies van het Gewest ge-
vraagd worden. Wat gebeurt er inzake duurzame aankopen 
en bestekken ? Het belangt alle sectoren aan.

Worden er initiatieven genomen in de jeugdbewegingen 
en de sportclubs en ten aanzien van organisatoren van eve-
nementen ?

De voorzitter kondigt aan dat ze binnenkort een voor-
stel van ordonnantie tot wijziging van de ordonnantie van 
7 maart 1991 betreffende de preventie en het beheer van 
afvalstoffen zal indienen om een einde te maken aan het ge-
bruik van plastic wegwerpzakken en om milieuvriendelijke 
alternatieven te bevorderen.
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M. Ahmed El Ktibi ajoute que si l’utilisation des sacs 
en plastique a sensiblement diminué dans les grandes sur-
faces, le problème se pose encore pour les détaillants qu’il 
convient de sensibiliser.

M. Serge de Patoul se demande en quoi cette annonce, 
qui ne concerne que la majorité, alimente la discussion en 
commission.

L’intervenant soutient Mme Jacqueline Rousseaux et 
s’insurge contre la consommation d’énergie du Parlement. 
Le député a déjà soulevé le problème en commission des 
fi nances lors de la discussion du budget, mais pense que 
s’il est soulevé par la commission au sein du Bureau, cela 
pourra changer les choses.

Quant au tableau présenté par le secrétaire d’Etat Emir 
Kir, M. Serge de Patoul pose plusieurs questions :

– y a-t-il un lien entre la diminution des déchets récoltés 
dans les sacs bleus et l’augmentation des collectes de 
verre ? Y a-t-il une corrélation entre cette augmentation 
et celle du nombre de bulles à verre ?

– en matière de collectes de déchets verts, les chiffres sont-
ils comparables ? Autrement dit, le nombre de collectes 
varie-t-il d’année en année ? Ne faudrait-il pas augmen-
ter la période de collecte ?

– globalement, le tout-venant se tasse, mais on distingue 
une légère augmentation en 2007. A quoi est-ce dû ?

– qu’entend-on par « public moins conscientisé », dont 
parlait la ministre Evelyne Huytebroeck ?

La ministre Evelyne Huytebroeck précise que toutes les 
écoles sont sollicitées.

L’opération « To print or not to print » a, quant à elle, 
déjà mobilisé une trentaine d’entreprises. L’opération a été 
relancée cette année et concerne près de trente entreprises. 
Celles-ci peuvent désormais être accompagnées par un fa-
cilitateur. Les fi ches mises à leur disposition ont rencontré 
un franc succès.

Le Parlement est une entreprise écodynamique, mais 
l’écolabel s’accompagne d’une, de deux ou de trois étoiles, 
l’objectif étant d’en obtenir un maximum.

L’intervenante explique ensuite que la problématique 
des déchets ménagers est liée à celle de l’alimentation du-
rable. Des actions (sur l’alimentation durable, l’étiquetage 
écologique, le suremballage) ont été développées mais il 
serait intéressant de développer davantage le partenariat 
avec les grandes surfaces. Elle signale cependant que dans 

De heer Ahmed El Ktibi voegt eraan toe dat het gebruik 
van plastic zakken sterk verminderd is in grootwarenhuizen 
en dat het probleem nog bestaat bij de detailhandelaars die 
bewust gemaakt moeten worden van de problematiek.

De heer Serge de Patoul vraagt wat het belang is van 
deze aankondiging voor het debat in de commissie. Zij be-
langt enkel de meerderheid aan.

De spreker is het eens met mevrouw Jacqueline Rous-
seaux en stelt het energieverbruik van het Parlement aan de 
kaak. De volksvertegenwoordiger heeft het probleem al in 
de commissie voor de fi nanciën te berde gebracht tijdens de 
begrotingsbesprekingen, maar denkt dat als de commissie 
deze zaak aan het Bureau voorlegt, de bal aan het rollen 
kan gaan.

In verband met het overzicht van staatssecretaris Emir 
Kir, stelt de heer Serge de Patoul verscheidene vragen :

– is er een verband tussen de vermindering van het afval in 
de blauwe zakken en de toename van de glasophaling ? 
Is er een verband tussen deze toename en de stijging van 
het aantal glascontainers ?

– zijn de cijfers voor ophaling van groenafval vergelijk-
baar ? Met andere woorden, varieert het aantal ophalin-
gen van jaar tot jaar ? Moet men de periode van ophaling 
niet uitbreiden ?

– het restafval vermindert globaal gezien, maar men stelt 
een lichte stijging in 2007 vast. Waaraan is dat te wij-
ten ?

– wat verstaat men onder « een minder bewust publiek », 
waarover minister Evelyne Huytebroeck het gehad 
heeft ?

Minister Evelyne Huytebroeck preciseert dat alle scho-
len gecontacteerd zijn.

De operatie « To print or not to print » heeft reeds een 
dertigtal bedrijven over de brug gehaald. De operatie is dit 
jaar opnieuw gestart en het gaat om bijna dertig bedrijven. 
Die kunnen voortaan begeleid worden door een adviseur. 
De fi ches die hen ter beschikking gesteld worden, oogsten 
veel succes.

Het Parlement is weliswaar een ecodynamisch bedrijf, 
maar het ecolabel heeft een, twee of drie sterren en het is de 
bedoeling er zoveel mogelijk te halen.

De spreekster legt vervolgens uit dat de problematiek van 
het huishoudelijk afval verband houdt met de problematiek 
van de duurzame voeding. Er zijn initiatieven (duurzame 
voeding, ecologische etikettering, te veel verpakking) ge-
nomen, maar het zou interessanter zijn het partnership met 
de grootwarenhuizen uit te breiden. Zij wijst er evenwel 
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la majorité des grandes surfaces, le consommateur a gé-
néralement le choix entre les produits préemballés et ceux 
vendus en vrac.

La ministre précise que le problème de l’étiquetage a été 
abordé lors du « Printemps de l’environnement » initié par 
son collègue du gouvernement fédéral, mais n’a, à ce stade, 
débouché sur aucun résultat concret.

Des discussions à propos des déchets sont quant à elles 
menées au niveau européen mais portent sur des points pré-
cis plutôt que sur des plans globaux.

Le compostage n’a pas été introduit dans les écoles mais 
il s’agit d’une bonne idée. Plusieurs expériences pilotes ont 
par contre été menées dans les collectivités (Thielens-Roo-
sendael à Uccle, Cité Messidor à Forest, ASBL Soleil du 
Nord à Schaerbeek, Institut Pacheco à Bruxelles, Institut 
Emile Grison à Anderlecht, ASBL Centre de vie à Jette).

La ministre Evelyne Huytebroek dit aussi beaucoup 
travailler avec les mouvements de jeunesse. Le « Green 
challenge », qui aborde entre autres la problématique des 
déchets, a ainsi été lancé parmi les troupes de l’abbaye de la 
Cambre. L’objectif est d’étendre l’opération à l’ensemble 
des unités scoutes.

L’oratrice relève que les sacs plastiques ont considéra-
blement diminué dans les grandes surfaces.

Quant à savoir ce que recouvrent les publics moins 
conscientisés, l’oratrice explique que la question des dé-
chets se pose autrement dans les centres urbains, que le 
bouche à oreille y est peut-être plus effi cace qu’une bro-
chure.

Le secrétaire d’Etat Emir Kir estime également qu’on 
doit travailler avec les mouvements de jeunesse et les clubs 
sportifs. Des projets existent et doivent être multipliés.

L’augmentation de la masse du tout-venant, évoquée par 
M. Serge de Patoul, n’est pas signifi cative. Il faudra tou-
tefois vérifi er si la tendance se confi rme ou non l’an pro-
chain.

La quantité de déchets en sacs bleus a diminué dans la 
même proportion (2.000 tonnes) que les collectes dans les 
bulles à verre ont augmenté. Celles-ci sont par ailleurs pas-
sées de 600 en 2005 à 1.100 aujourd’hui (approximative-
ment une bulle à verre pour 100 habitants, soit la moyenne 
européenne). On a investi 550.000 EUR dans 500 bulles 
à verre, dont on dégage un boni annuel de 300.000 EUR 
puisqu’on distingue désormais le verre de couleur du verre 
blanc dont la valeur marchande en termes de recyclage est 
trois fois plus élevée.

La quantité de déchets de jardin, elle, fl uctue. A cette 
masse, il faut encore ajouter les déchets récoltés auprès des 

op dat in de meeste grootwarenhuizen de consument kan 
kiezen tussen voorverpakte producten en bulk.

De minister preciseert dat het probleem van de etikette-
ring te berde is gebracht tijdens de « Lente van het leefmi-
lieu », een initiatief van haar collega uit de federale rege-
ring, maar dat in dit stadium geen concreet resultaat ge-
boekt is.

Op Europees vlak worden besprekingen over het afval 
gevoerd, maar het gaat eerder over precieze punten dan 
over algemene plannen.

Het composteren is niet aan de scholen voorgesteld, 
maar het is een goed idee. Verschillende proefprojecten zijn 
uitgevoerd in verenigingen (Thielens-Roosendael in Ukkel, 
Cité Messidor in Vorst, de vzw Soleil du Nord in Schaar-
beek, Pacheco-instituut in Brussel, het instituut Emile Gri-
son in Anderlecht, de vzw Centre de Vie in Jette).

Minister Evelyne Huytebroeck zegt ook veel samen te 
werken met de jeugdbewegingen. De « Green Challenge » 
die onder andere de afvalproblematiek behandelt, is bijvoor-
beeld gestart in de jeugdbeweging van de Terkamerenabdij. 
De operatie zal uitgebreid worden tot alle scoutsgroepen.

De spreker wijst erop dat het aantal plastic zakken aan-
zienlijk verminderd is in de grootwarenhuizen.

Wat wordt bedoeld met minder bewust publiek ? De 
spreker legt uit dat de afvalproblematiek anders benaderd 
moet worden in de stadscentra waar van mond tot mond 
soms effi ciënter is dan een brochure.

Staatssecretaris Emir Kir meent ook dat men moet sa-
menwerken met de jeugdbewegingen en de sportclubs. Er 
bestaan projecten en die moeten uitgebreid worden.

De toename van het restafval aangehaald door de heer 
Serge de Patoul is niet aanzienlijk. Men moet nagaan of de 
tendens zich volgend jaar doorzet.

De hoeveelheid afval in de blauwe zakken is evenveel 
verminderd (2.000 ton) in dezelfde mate dat het glas in de 
glascontainers toegenomen is. Het aantal glascontainers is 
overigens toegenomen van 600 in 2005 tot 1.100 vandaag 
(ongeveer een per 100 inwoners, met andere woorden het 
Europese gemiddelde). Er is 550.000 EUR geïnvesteerd 
in 500 glascontainers, met een jaarlijks batig saldo van 
300.000 EUR tot gevolg, omdat men nu een onderscheid 
maakt met het witte glas waarvan de marktwaarde voor re-
cyclage driemaal hoger is.

De hoeveelheid groenafval varieert. Daarbij komt nog 
het afval opgehaald in de beroepssector en de gemeenten 
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(7.000 ton), met als gevolg dat bijna het plafond (20.000 ton) 
voor de verwerking bereikt wordt.

Het aantal ophalingen is reeds gestegen en hangt af van 
het weer. De periode voor de ophalingen wordt onderzocht 
om na te gaan of de ophalingen uitgebreid moeten worden.

De maatregelen voor het Parlement moeten natuurlijk 
door het Bureau genomen worden.

De heer Serge de Patoul vraagt of er een verband is tus-
sen het aantal glascontainers en de hoeveelheid opgehaald 
glas.

Staatssecretaris Emir Kir vermoedt dat er een indirect 
effect is, dat echter niet becijferd is. De spreker legt uit dat 
er binnenkort 140 glascontainers ondergronds geplaatst 
zullen worden; er is een driejarenplan opgesteld, dat in sep-
tember zal starten.

De heer Paul Galand vraagt of de oude glascontainers 
gerecycleerd zullen worden.

Staatssecretaris Emir Kir antwoordt bevestigend.

*
*   *

– Vertrouwen wordt geschonken aan de rapporteur voor 
het opstellen van het verslag.

De Rapporteur, De Voorzitter,

Ahmed EL KTIBI Olivia P’TITO

professionnels et des communes (soit 7.000 tonnes), de sor-
te qu’on atteint progressivement le plafond (20.000 tonnes) 
pour leur traitement.

Le nombre de collectes a déjà augmenté et varie en fonc-
tion de la météo. La période de collecte est à l’étude pour 
évaluer notamment l’opportunité d’une extension.

Enfi n, les mesures au niveau du Parlement doivent évi-
demment être prises par le Bureau.

M. Serge de Patoul voudrait savoir s’il existe une cor-
rélation entre le nombre de bulles à verre et la quantité de 
verre récoltée.

Le secrétaire d’Etat Emir Kir estime qu’il y a un effet 
direct, qui n’a toutefois pas été chiffré. L’intervenant expli-
que encore que 140 bulles seront bientôt enterrées; un plan 
triennal a été établi et débutera en septembre prochain.

M. Paul Galand demande si les anciennes bulles seront 
recyclées.

Le secrétaire d’Etat Emir Kir répond par l’affi rmative.

*
*   *

– Confi ance est faite au rapporteur pour la rédaction du 
rapport.

Le Rapporteur, La Présidente,

Ahmed EL KTIBI Olivia P’TITO
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Annexe

Chiffres des collectes

Bijlage

Cijfers over de ophalingen

COLLECTES REALISEES PAR L’ABP (tonnes)
–

OPHALINGEN UITGEVOERD DOOR NET BRUSSEL (aantal ton)

 2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007

 Tout-venant ménager + commercial (sacs et
 conteneurs) / Huishoudelijk en commercieel
 restafval (zakken en containers) 395.157 389.133 385.053 360.222 360.107 355.303 349.776 350.794

 Sacs bleus / Blauwe zakken 12.196 11.491 11.306 13.183 13.601 13.065 11.003 9.307

 Papiers/cartons (ménagers + commerciaux) /
 Papier/karton (huishoudelijk + commercieel) 46.515 48.419 48.576 51.669 56.261 55.316 54.961 56.323

 Verre (BAV et HORECA) / Glas (glasbollen +
 HORECA) 12.220 13.153 14.144 15.491 16.017 16.039 18.170 19.838

 Déchets verts (jardins) / Groenafval (tuinen) 206 294 6.085 9.724 13.113 13.462 12.365 12.696
        
 Total / Totaal 466.294 462.490 465.164 450.289 459.099 453.185 446.275 448.958

 Tout-venant ménager + commercial (sacs et
 conteneurs) / Huishoudelijk en commercieel
 restafval (zakken en containers) 395.157 389.133 385.053 360.222 360.107 355.303 349.776 350.794

 Tri sélectif / Gescheiden ophaling 71.137 73.357 80.111 90.067 98.992 97.882 96.499 98.164
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